
رئیس پلیس راهور بندرعباس در پاسخ به گلایه مردم از ترافیک؛ 

زیرساخت های ترافیک شهری همپای جمعیت 
پیش نرفته است
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روزنامه سياسي، فرهنگي، اجتماعي  

  شنبه 27 آبان  1402 

  4 جمادی الاول 1445

  18 نوامبر   2023 

  شماره 4283  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/8/20 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه ردیف

379.500 هلو مرغوب 1

287.500 هلو درجه 1 2

230.000 هلو درجه2 3

368.000 پرتقال نافی جنوب  4

310.500 نارنگی زرد مرغوب  5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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نکته های نیکو 
?.......دکتر عباس فضلی

tترابط علم و دین
در سالگشــت وحــدت حــوزه و 
دانشــگاه هرمزگان  به  دانشــگاه 
دعوت شــدم. در آغــاز مقدمه ای 
گفتم تــا جمعیت را بــرای حرف 

اصلی ام آماده سازم.

عکس: ندای هرمزگانعکس: ندای هرمزگان

شــرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان به عنوان دســتگاه مناقصه گزار در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکي دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از 

طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در 

صورت عدم عضویت قبلي , مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .

موضوع مناقصه : عملیات اجرایي شبکه توزیع قطعه شماره 2 شهرك نهضت ملي مسکن شهر سردشت

مبلغ برآورد اولیه : ۱7.۰۰9.4۰۵.422 ریال )هفده میلیارد و نه میلیون و چهارصد و پنج هزار و چهارصد و بیست و دو ریال(  

)اعتبار پروژه فوق » از طریق اعتبار طرح هاي تملک دارایي هاي سرمایه اي شامل اوراق مشارکت و اسناد خزانه اسلامي تامین میگردد(

مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار :  8۵۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال )هشتصد و پنجاه و یک میلیون ریال( 

رتبه و رشته مورد نظر : داشتن گواهینامه صلاحیت حداقل رتبه ۵ آب

مبلغ خرید اسناد : ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال به شماره حساب سپهر ۰۱۰293499۰۰۰3 بانک صادرات شعبه گلشهر جهت فروش اسناد مناقصه

مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت : ساعت ۱4 تاریخ ۱4۰2.۰8.28 تا ساعت ۱4 تاریخ ۱4۰2.۰9.۰۵

مهلت زماني ارائه پیشنهاد : ساعت ۱4 مورخ ۱4۰2.۰9.۱۶

زمان بازگشایي پاکت ها ي کیفي :  ساعت ۱۰ مورخ ۱4۰2.۰9.۱7

زمان بازگشایي پاکت ها ي مالي :  ساعت ۱۰  مورخ ۱4۰2.۰9.۱8

محل بازگشــایي : سالن کنفرانس شــرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان و حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان 

در جلسه بازگشایي پیشنهادها آزاد است .

امتیاز کیفي لازم : پیشنهادات واصله پس از ارزیابي کیفي مناقصه گران و احراز حداقل امتیاز لازم )7۰ %(بازگشایي خواهد گردید.

 www.setadiran.ir پیشــنهاد دهندگان موظف مي باشــند اسناد مناقصه را از  سامانه تدارکات الکترونیکي دولت ) ســتاد ( به آدرس

 دریافــت و با توجه به مندرجات اســناد مناقصه مدارك لازم شــامل فایل pdf ارزیابي کیفي ) صرفا« طي یــک فایل ( و پاکات الف ، ب

) صرفا« طي یک فایل ( و ج تهیه و در ســامانه  ســتاد بارگذاري نمایید و از بارگذاري فایل هاي مازاد جدا« خودداري فرمایید .سایر جزئیات 

و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است .

 اطــــلاعات تمـــاس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاي الف آدرس : 

بندرعباس    - بلوار ناصر - جنب بیمارســتان شــریعتي – شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان )امور قراردادها( تلفن 333۵۰۵82-8۶-87 

سایت اینترنتي شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان به نشاني: WWW.Abfa Hormozgan.com   اطلاعات سامانه ستاد جهت 

انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس تهران :273۱3۱3۱  دفتر ثبت نام : 889۶9737 و 8۵۱937۶8 .         

   
روابط عمومی و آموزش همگانی

شرکت آب و فاضلاب استان  هرمزگان  

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
ترافیک شهری از جمله مسائلی است که امروز کار عبور 
و مرور و حمل و نقل در شــهرها را با مشــکل مواجه 

کرده است. 
به گزارش ندای هرمزگان، مشکلات ترافیک مخصوصاً 
ترافیک شــهری را نمی توان با انجام کارهایی ســاده 
برطرف کرد. ترافیک ها معمولًا با عوامل مختلفی مانند 
کمبود شــبکه های بزرگ راهی، تعــدد خودروهای تک 
سرنشــین، کمبود شبکه های حمل و نقل عمومی مانند 
مترو و اتوبوس، هوشمند نبودن ترافیک و عدم رانندگی 

صحیح ایجاد می شوند.
در بســیاری از شهرهای پیشــرفته و پرجمعیت دنیا در 
نقاط مختلف شهر مراکزی برای برطرف کردن نیازهای 
گوناگون شــهروندان ایجاد شده است. این مراکز شامل 
فروشــگاه های مختلف، ادارات، مراکــز درمانی، مراکز 

آموزشی و ارائه سایر خدمات می شوند.
زمانی که شــهروندان به مراکز و مــوارد موردنیاز خود 
دسترسی نداشــته باشند برای تهیه آن نیاز به سفرهای 
درون شهری دارند که همین امر می تواند باعث افزایش 

ترافیک شود.
تولید بیش از حد اتومبیل و عدم احداث راه های مناسب با 
آن می تواند باعث افزایش ترافیک شهری شود. همچنین 
مواردی مانند خودروهای تک سرنشین، عدم از رده خارج 
کردن خودروهای فرســوده و نحوه نادرست استفاده از 
خودرو و رانندگی با آن از دیگر مواردی است که می تواند 

باعث شود ترافیک در شهرها افزایش یابد.
ترافیک شهری باعث مختل شدن عبور و مرور می شود. 
این اختلال در حمل و نقل هزینه هایی پیدا و پنهان به 

مردم و دولت ها تحمیل می کند. 
زمان، سوخت، هزینه روانی و بهداشت و درمان از دیگر 
مضرات ترافیک شهری محســوب می شود و البته در 
این بین حمل و نقل عمومی هم به ســختی برای ارائه 

خدمات به شهروندان با مشکلاتی مواجه می شود.
شــاید بتوان گفت که ترافیک در شــهرهای متفاوت، 
دلایل مختلفی دارد و به همین دلیل برای این که بتوان 
راه حلی برای حل این معضل پیدا کرد، باید در خصوص 
تمام عوامل ایجاد کننده آن آگاهی و اطلاعات کافی را 

کسب کرد. 
معمولًا بهترین راه حــل برای مبارزه با معضل ترافیک  
شــهری مخصوصاً در ایران، آموزش است. این آموزش 
نباید سطحی باشــد و باید به صورت اساسی و بنیادی 
از اولین مقاطع تحصیلی و دوران پیش دبســتانی شروع 
شود تا بتواند تأثیر مثبت خود را در مرور زمان ایجاد کند. 
گام بعدی هوشــمند سازی سیســتم های شهری مانند 
چراغ هــای راهنمایی و رانندگی از دیگر عواملی اســت 
کــه می تواند در کاهــش میزان ترافیک نقش بســیار 
مؤثری ایفا کند همچنین برخی کشــورها در حال ایجاد 
تکنولوژی های متفاوتی برای کاستن از میزان ترافیک و 

افزایش حجم اتوبان ها هستند.
این موضوع را هم نباید فراموش کرد که یکی از عوامل 
ترافیک شهری می تواند کنده کاری ها و حفاری هایی 
باشــد که گاه و بی گاه از ســوی دستگاه های خدمات 
رسان ایجاد می شــود و بر افزایش ترافیک می افزاید.

گاهی می توان این ترافیک ها را با برنامه های بهتری 

کاهش داد نه اینکه علتی بر افزایش آنها شد.
در همین پیوند بســیاری از شهروندان شهر بندرعباس 
از ترافیک شــدید در خیابان های این شــهر بخصوص 
هنگام تعطیلی مدارس و خــروج دانش آموزان، گلایه 
دارند. همچنین برخی از کارکنان مستقر در صنایع غرب 
شــهر بندرعباس از ترافیک شــدید و هدر رفتن زمان 
طولانی برای به خانه رســیدن با توجه به ساعات کاری 

محدودشان، ابراز نارضایتی و گلایه کردند.
در همیــن ارتبــاط رئیس پلیس راهنمایــی و رانندگی 
شهرستان بندرعباس گفت: شــهر بندرعباس به دلیل 
ســاحلی و بندری بودن، در برخی از فصول و نیمه دوم 
سال، شــرایط آب و هوایی بهتری دارد و به دلیل ورود 
گردشگران، در روزهای آخر هفته با ترافیک سنگین تری 

مواجه می شود. 
سرهنگ نقی حیدری در گفت و گوی اختصاصی با ندای 
هرمزگان، افزود: چندین اســتان بخصوص استان های 
همجوار در پایان هفته ها از سیرجان و کرمان و فارس 
وارد شهر بندرعباس می شوند و این موضوع ترافیک را 

افزایش می دهد.
وی ادامه داد: ضعیف بودن زیرســاخت های شهری در 
سنوات گذشــته تاکنون، مشکلاتی را از قبیل کم بودن 
تعداد تقاطع های غیرهمســطح که باعث گره ترافیکی 
در اکثر چهارراه ها شــده ایجاد کرده است که ضروری 
می باشــد تقاطع های زیرگذر و غیرهمســطح در شهر 

بندرعباس افزایش یابد.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان بندرعباس 
اظهار داشت: با برنامه ریزی هایی که توسط ارگان های 
ذیربط و پیشــنهاد هم به شــورای ترافیک شهرستان 
بندرعباس شده، مقرر است تا افق ۱4۱۰ باید حدود 2۶ 

تقاطع غیرهمسطح در این شهر احداث شود.
سرهنگ حیدری خاطرنشان کرد: در حال حاضر تقاطع 
های موجود غیرهمسطح شــهر بندرعباس شامل، پل 
رسالت، پل خواجو، پل قدس، شهید تابدار و پل جهانبار 
می باشــد که اگر کار با برنامه ریزی پیش برود باید تا 
ســال ۱4۱۰ این تعداد تقاطع های غیرهمسطح به 2۶ 
تقاطع برسد.  وی افزود: اگر تقاطع های غیرهمسطح در 
شهر بندرعباس احداث نشود و به فکر عریض کردن و 
آزادسازی معابر نباشیم، بسیاری از معابر شهر بندرعباس 
در چندسال آینده از جمله بلوار ساحلی، بلوار امام خمینی، 
بلوار جمهوری و بلوار امام حســین جوابگوی آمد و شد 

وسایل نقلیه نخواهد بود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان بندرعباس 
گفــت: یکی از معضــلات دیگر در شــهر بندرعباس 
زیرســاخت حمل و نقل عمومی است که به شدت پیر 
و فرســوده شده و همین امر باعث افزایش ترافیک می 

شود.
ســرهنگ حیدری تصریح کرد: مانع دیگری که بر سر 
راه آمد و شد روان شــهر بندرعباس وجود دارد، تجمع 
اکثر ساختمان های پزشکان، آزمایشگاه ها، داروخانه ها 
در خیابان سیدجمال می باشد که باعث تراکم آمد وشد 
در برخی از ســاعات به ویژه ۱7 عصر تا 2۱شب در این 

خیابان شده است.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان بندرعباس 
اضافه کرد: این ساختمان ها حتی پارکینگ هم ندارند و 

فردی که بیمار به همراه دارد حاضر است 3۰ هزار تومان 
هم جریمه شود اما خودروی خود را دوبله در کنار خیابان 

ساعتها پارك کند.
سرهنگ حیدری عنوان کرد: به نظر بنده به عنوان یک 
کارشناس راهنمایی و رانندگی، مجتمع های پزشکی در 
چهار سمت شهر ساخته شوند که مردم راحت تر بتوانند 
از خدمات پزشکی استفاده کنند و از ورود کلیه خودروها 

برای درمان به خیابان سیدجمال کاهش یابد.
وی افزود: تمامی پرشــکان باید مطــب های خود را از 
هسته مرکزی شهر دور کنند و این موضوع هم بارها در 
جلسات متعدد شورای ترافیک شهر بندرعباس پیشنهاد 
شده و امیدواریم راهکار و دستورالعمل جدیدی برای رفع 

این مشکل در نظر گرفته شود.
وی گفت: در ســمت غرب شــهر بندرعبــاس و بلوار 
پاســداران و باهنر به شدت با مشــکل تراکم ترافیک 
مواجه می باشــیم که اگر دو پل بلوارهای شهید رجایی 
و راه آهن در پشــت شهرك پیامبر اعظم )ص( سریعتر 
احداث شوند، حدود ۵۰ درصد بار ترافیکی بلوار پاسداران 

و شهید باهنر کاسته خواهد شد.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان بندرعباس 
بیان کــرد: در حال حاضر ارتباط راهنمایی و رانندگی با 
شــهرداری خوب اســت و همکاری خوبی دارند، کارها 
بــه خوبی پیش مــی رود و اصلاحات ترافیکی شــهر 

بندرعباس در حال اجراست.
سرهنگ حیدری یادآور شد: همچنین یکی از معضلات 
افزایش ترافیک در بلوار دانشگاه و بلوار پردیس، توقف 
و پارك کردن خودروهای دانشــجویان دانشگاه آزاد در 
بلوار دانشــگاه می باشــد که دلیل این پارك کردن ها 
متاسفانه نداشتن پارکینگ اختصاصی برای دانشجویان 

دانشگاه آزاد است.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان بندرعباس 
افزود: جمعیت شــهر بندرعباس رو به افزایش اســت و 
علاوه بر آن نیز غیربومــی ها بویژه در فصول مختلف 
برای کار به این شهر مهاجرت می کنند و این مشکلات 
باعــث افزایش ترافیک و کند شــدن روند عبور و مرور 

شده است. 
سرهنگ حیدری ادامه داد: در برخی از روزها مانند عید 
نوروز هر ســاله جمعیت چندین برابر می شود و بعضا به 
حدود 7 میلیون مســافر از شــهر بندرعباس دیدن و یا 

عبور می کنند.
به گفته وی؛ احداث پارکینگ عمومی در مرکز شــهر، 
عریض کردن معابر، نوسازی و افزایش خودرو و اتوبوس 
نــاوگان حمل و نقل عمومی، رشــد زیرســاخت های 
ترافیک شــهری مطابق با افزایش جمعیت، جا به جایی 
پزشکان و مدارس از خیابان های اصلی و مرکز شهر و 
ایجاد هر چه ســریعتر تقاطع های غیرهمسطح از جمله 
راهکارهایی هســتند که بار ترافیکی شهر بندرعباس را 

کاهش می دهد.   



خبر

ندای هرمزگان -جابر صداقت 
رییس کمیســیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
قشــم گفت: سیستم کنترل داخلی شــهرداری قشم به 

منظور ارتقای شفایت و کارآیی باید تقویت شود.
به گزارش ندای هرمزگان، نود و هفتمین جلســه رسمی 
شورای اسلامی شهر قشم با دستور کار گزارش حسابرسی 
سال ۱۴۰۱ شهرداری و شورای اسلامی شهر قشم برگزار 

شد.
نایب رئیس شورا و رئیس کمیسیون برنامه ریزی و بودجه 
شورای اسلامی شهر قشم اظهار داشت: اقدامات مدیران 
شهرداری قشم منجر به رشد فعالیت های شهرداری شده 
و همکاری انجام شده با حسابرسان شایسته تقدیر است. 

دکتر احمد شب  تاریانی افزود: جهت بهره برداری بهتر از 
منابع و فرصت ها در خدمات رسانی به شهروندان نیاز است 
یک سری موانع و نواقص از جمله سیستم کنترل داخلی 
درآمدها، املاک، اصناف، مالی، عوارض، درخواســت ها، 
پرداخت ها، تجاری، اموال، هزینه، استهلاک و بهای تمام 

شده پروژه های شهرداری تقویت شود.
حاج حبیب بازماندگان قشمی رئیس شورای اسلامی شهر 
قشــم نیز در این جلسه بسته پیشنهادی شورای شهر در 

راستای بهبود عملکرد برنامه و بودجه را تشریح کرد.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
در دوره آموزشــی تخصصی مدل تعالی ۳۴۰۰۰ با حضور 
یاســر بزاز  مدیرکل دفتر توسعه و آموزش آبفای کشور، 
عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل آبفای هرمزگان و معاونین 
منابع انســانی شرکت های آب و فاضلاب سراسر کشور، 

مسائل این حوزه در هرمزگان برگزار شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مدیرکل دفتر توسعه و آموزش 
آبفای کشــور با تاکید بر اینکه آســیب شناسی و حرکت 
به ســمت تعالی ۳۴۰۰۰ باید با رویکرد علمی پیش برود، 
افزود: همه شــرکت ها باید اقدام به پیاده سازی و اجرای 

شدن مدل تعالی ۳۴۰۰۰ کنند.
به گفته وی، مدل تعالی ۳۴۰۰۰ باعث می شــود مسیر 
شرکت ها با رویکرد علمی و در مسیر صحیح پیش برود.

بزاز، جلوگیــری از موازی کاری و رفع چالش  های پیش 
روی شــرکت هــای آب و فاضلاب کشــور را ضروری 

دانست.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان نیز در این 
نشســت با مهم خواندن بحث منابع و ســرمایه انسانی، 
تصریح کرد: بــا توجه به ماموریت شــرکت های آب و 
فاضلاب کشــور در خدمات رسانی به مردم در تامین آب 
شرب، ضرورت دارا بودن منابع انسانی چابک و متخصص 

را بیش از پیش کرده است.
عبدالحمید حمزه پور با بیان اینکه آموزش مستمر پرسنل 
آبفا را ضروری دانست و گفت: آموزش ها نباید محدود به 
پرسنل اداری ختم شــود و این آموزش ها باید نیروهای 

بخش کارگری و فنی را هم در بر بگیرد.
به گفته وی، بخش اعظمی از فعالیت ها که باید همواره 
با دانش روز همراه باشــد، در بخش فنی و کارگری است 
و در بحــث آموزش باید همه نیروهایی که حتی بصورت 
برون ســپاری با شرکت ها همکاری می کنند، را مد نظر 

قرار داد و آموزش های منظم به آنها داده شود.
مدیرعامل آبفای هرمزگان همچنین در این مراســم به 
ارائه گزارشی از اقدامات شرکت آب و فاضلاب پرداخت و 
افزود: شرکت آب و فاضلاب هرمزگان در استفاده از همه 
ظرفیت های تامین آب بهره گرفته تا نیاز آبی اســتان را 

مرتفع کند.
حمزه پور گفت: در حال حاضر ۳۵ درصد منابع تامین آب 
اســتان از طریق آب شــیرین کن هاست که این رقم در 

مرکز استان ۵۰ درصد است.
وی تعامل و همدلی در استان هرمزگان را خوب ارزیابی 
کرد و ادامه داد: با حمایت های استاندار هرمزگان صنایع 
استان نیز در بخش مســئولیت های اجتماعی به کمک 
آبفا آمده اند و آینده خوبی پیش روی آبرسانی استان قرار 

داده است.
گفتنی اســت، در این دوره از ۵ استان برتر تجلیل و ۱۳ 
استان که به عنوان شرکت های خلاق و نوآور در برگزاری 
دوره ها انتخاب شده بودند به ارائه گزارش خود پرداختند.

در این گردهمایی آموزشــی همچنین شرکت  های آب و 
فاضلاب برتر در حوزه  هــای خلاقیت و آموزش به ارائه 

تجربیات خود پرداختند.
 مهدی محمدی معاون منابع انسانی آبفای هرمزگان نیز 
به عنوان نماینده شرکت آب و فاضلاب هرمزگان گزارش 
و تجربیات این شــرکت را به عنوان یکی از شرکت  های 
برتر در این حوزه را مطرح و چالش های حوزه منابع انسانی 

و آموزش را بیان کرد.
شایان ذکر است معاون آموزشی مرکز آموزشی اصفهان 
نیز به ارائه گزارشی از اقدامات این مجموعه در برگزاری 

دوره های آموزشی پرداخت.
سید عیسی حسن زاده افزود: این مجموعه تلاش کرده تا 
با استفاده از اساتید برجسته دوره تاثیرگذاری برای شرکت 

های آب و فاضلاب کشور برگزار کند.
وی افزود: مقایسه برگزاری دوره های آموزشی طی سال 
های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نشــان می دهــد که برگزاری دوره 
های آموزشــی در سال گذشته نسبت به مدت مشابه آن 

رشد داشته است.
وی ابراز امیدواری کرد: با توجه به پیش بینی انجام شده 
انتظــار داریم در ماه های پیــش رو، تعداد برگزاری دوره 
های آموزشی امسال نسبت به سال قبل نیز افزایش یابد.

  هرمزگان 
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مدیرکل دفتر توسعه و آموزش آبفای کشور در گردهمایی 

دوره تخصصی آموزشی معاونین منابع انسانی در هرمزگان: 

شرکت های آبفا باید اقدام به پیاده 
سازی مدل تعالی ۳۴۰۰۰ در مجموعه 

خود کنند 

حضور کارکنان نیروگاه گازی خلیج 
فارس جهت اهدای خون و ترویج 

فرهنگ اهدای خون

ندای هرمزگان - گروه خبر 
اســتاندارهرمزگان بــا تاکید بــر اینکه انقلاب اســلامی 
خدمات بســیار زیــادی برای مردم به ارمغــان آورده گفت: 
برگزاری اردوی راهیان پیشــرفت به ابتــکار رئیس جمهور 
محتــرم، گام اثــر بخشــی در زمینــه معرفــی خدمات و 
 دســتاوردهای انقلاب اســلامی به نســل جوان و نوجوان

است. 
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوستی در دیدار با حجت 
الاسلام والمســلمین حامد تقدیری رئیس ستاد ملی روایت 
پیشرفت با تاکید بر لزوم برگزاری اردوهای راهیان پیشرفت 
اظهار داشــت: انقلاب اســلامی خدمات بسیار زیادی برای 
مردم به ارمغان آورده که در نتیجه عدم معرفی درست، نسل 
های جوان و نوجوان با این خدمات و دســتاوردها به درستی 

آشنا نشده اند.
وی افــزود: برگزاری اردوی راهیان پیشــرفت بــه ابتکار 
رئیس جمهور محترم، گام اثر بخشــی در این زمینه اســت 
تــا غفلت های صورت گرفته در زمینه معرفی دســتاوردها و 
خدمات جمهوری اســلامی به میزان قابل توجهی پوشــش 

داده شود. 
استاندار هرمزگان گفت: نسل جوان و نوجوان باید با حضور 

میدانی در طرح های کلان ملی، با تخصص دانشــمندان و 
جوانان این مرز و بوم به روشــنی آشــنا شــود و بدانند این 
متخصصان ایرانی بودند که در ســایه تحریم ها توانســتند 

گام های بزرگی بردارند و ما می توانیم را عینیت ببخشند.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر دولت سیزدهم هم گام های 
بسیار بزرگی برداشــته که در صورت تبیین این دستاوردها 

می توان امید را در جامعه تزریق کرد. 
نماینده عالی دولت در اســتان هرمزگان گفت: در اســتان 
هرمــزگان در حــوزه فولاد، بهداشــت و درمــان، راه های 
مواصلاتی، مــزارع پرورش میگو و تولیــد ماهی در قفس، 
ایجاد هنرســتان های جوار، ساخت مســکن، توسعه بنادر و 

حوزه های مختلف دیگر اقدامات بســیار چشم گیری صورت 
گرفته که نیاز اســت روایتگری درستی در این زمینه صورت 

گیرد. 
استاندار هرمزگان اظهار داشت: در حوزه روایت گری نیازمند 
تربیت راویانی هســتیم که بتوانند با بیان ساده و دلچسب، 
پیشــرفت ها را با زبانی قابل فهم به نســل جوان و نوجوان 
انتقال دهند تا این نســل بتواند ارتباط بهتری با این اردوها 

برقرار کند.
رئیس ســتاد ملی روایت پیشــرفت نیز در این دیدار گفت: 
گفتمان دولت به ســمت روایت پیشــرفت هدایت شــده و 
شــخص رئیس جمهور تاکید ویــژه ای بر این حوزه دارند و 
به دنبال این است که بتوان با برگزاری اردوهای و کارهای 
 رســانه ای نســل جوان را بــا اقدامات نظام و دولت آشــنا 

کنیم. 
وی افزود: هرمــزگان در این زمینه ظرفیــت خوبی دارد و 
رئیــس جمهور نیز بر برپایی اردوهای راهیان پیشــرفت در 

این استان تاکید دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین حامد تقدیری گفت: این اردو باید 
به شــکلی برگزار شود که خروجی آن روایت گری نوجوانان 

از پیشرفت های کشور باشد.

استاندارهرمزگان:

اردوهای راهیان پیشرفت در معرفی دستاوردهای انقلاب اسلامی 
به نسل جوان موثر است

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییس اداره نظارت بر ســاخت راه های فرعی 
و روســتایی اداره کل حمل و نقل و راهداری 
هرمزگان گفت: ۶ هــزار و ۸۶۴ کیلومتر راه 
روستایی بالای ۲۰ خانوار در استان وجود دارد 
که در حال حاضر پنج هزار و ۴۹۹ کیلومتر آن 

آسفالت شده است.

به گزارش ندای هرمزگان، میثم نوبانی افزود: 
۳۹۰ کیلومتر از این راه های روســتایی بالای 
۲۰ خانوار، در ۲ ســاله فعالیت دولت سیزدهم 
آسفالت شده اســت. وی بیان کرد: یک هزار 
و ۳۳۱ روســتای هرمزگان بالای ۲۰ خانوار 
جمعیت دارد کــه تاکنون راه یک هزار و ۱۰۴ 

روستای آن آسفالت شده است.

این مسئول اظهار کرد: یکهزار و ۷۲۱ روستا و 
آبادی دارای زیر و بالای ۲۰ خانوار در استان 
هرمزگان ســاکن هستند که یک هزار و ۱۹۰ 

روستای از راه آسفالته برخوردارند.
استان هرمزگان در مجموع دارای ۳۴ کیلومتر 
آزاد راه ،۷۷۷ کیلومتــر بزرگراه، ۶۲۳ کیلومتر 
راه اصلی و ســه هزار و ۲۰۲ کیلومتر نیز راه 
شــریانی و فرعی و ۹ هزار و ۹۳۸ کیلومتر راه 

روستایی است.

پنج هزار و ۴۹۹ کیلومتر از راه های روستایی هرمزگان آسفالت است

    یادداشت
    

?....... کاظم گلخنی
اخیرا صابر محســنی، رئیــس اداره تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی رودان بیان داشــت: طی یک ســال گذشــته 
بالغ بر ۱۵۰میلیارد تومان تســهیلات مشاغل خرد و کار 
فرمایی از منابع تبصره۱۶ مشــاغل خانگی به متقاضیان 
اعطا شده است. این میزان تسهیلات علاوه بر متقاضیان 
ثبت شده در ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از ســوی کمیته امداد امــام خمینــی)ره( و طرح های 

اشتغال زایی بسیج سازندگی نیز را هم شامل می شود.
هم اکنون هــم بیش از ۲۰۰میلیارد تومان تســهیلات 
اشــتغال زایی بویژه در بخش مشــاغل خانگی از سوی 
نهادهــای حمایتــی بــه بانک های عامــل تخصیص 
یافته اســت که تاکنون ۲۰ میلیارد آن پرداخت شــده و 
پیش بینی می شــود تا پایان ســال رونــد پرداخت آن ها 

تکمیل شود.
 این مســئول رودانی همچنیــن گفت:با توجه به اجرای 
طرح نهضــت احیــا، بنــای آن حمایــت از ایده های 
دانش بنیان اســت و از طریق صنــدوق کار آفرین امید 

تسهیلات ویژه به آنها اعطا می شود.«
حال ســوال اینجاست که آیا این آمار پرداخت تسهیلات 
واقعی و مهــم تر اینکه باعث ایجاد اشــتغال واقعی در 
هرمزگانی که در صدر جدول بیکاری قرار دارد می شود 

یا خیر 
برخی از روزنامه نــگاران هرمزگان معتقدند خیلی ها به 
صورت واقعی هنوز موفق به دریافت وام مشــاغل خرد 
نشــده اند. اما در سامانه یا همان آمار اسم آنها به عنوان 
یک صاحب شــغل که وام دریافت کرده است،ثبت می 
شود و این یعنی آمار ســازی که تا کنون رویه ای بوده 
اســت که همه دولت ها به آن مباهات می ورزند. اما در 

عمل رونقی در اشتغال دیده نمی شود .
از سویی باید اعتراف کرد،  مدتی بعد از پایان کرونا 

بهبود فضای کســب وکار در مساله صدور مجوزها اتفاق 
افتاده اســت که البته هر تعدادی هــم که دولت مدعی 
باشد مجوز و پروانه صادر کرده است، درهیچ کدام از آنها 
به صورت جدی نمی توانیم بگوییم به مرحله عملیاتی و 
ایجاد کســب  وکار منتهی شده باشد، چون صِرف صدور 
مجوز برای کسب  وکاری به معنی ایجاد آن شغل نیست. 
خود دولت هم مدعی اســت که ســامانه رصد و پایش 
فضای کسب وکار را بعد از صدور مجوزها و فعالیت هایی 
کــه صورت می گیرد به صورت تلفنــی انجام داده یا به 
صورت پیام پاســخ داده می شــود و یا با حضور میدانی، 
ثبت شــده است که نمی توان به منزله کار آفرینی تلقی 

کرد.
عمــده اعداد و ارقامی که دولت مطرح می کند، به حدود 
۵۰۰، ۶۰۰ هــزار نفر نمی رســد که به درســتی رصد و 

پیگیری کرده است.
لازم به ذکر است که  همیشه در آعاز کسب وکارها یک 
تعدادی به دلایل مختلف تعطیل می شوند و یک تعدادی 
شــغل جدید انتخاب می کنند و یا به کار اضافه می شوند. 
آنچه که در آمار اشتغال اهمیت دارد، تفریغ میزان شغلی 
است که از دست می رود و میزان شغلی که ایجاد می شود 
و برآیند آن، میزان اشــتغالی می شــود که دولت به واقع 
ایججاد کرده اســت. چون به هرحال دولت مسوولیت از 
دســت رفتن مشــاغل را هم در زمان تصدی خود باید 

بپذیرد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
با توجه به اهمیت موضوع کمبود بانک خون در استان و 
ضرورت انجام این امر مهم و حیاتی، تعدادی از کارکنان 
ایــن نیروگاه  اقدام به اهدای خــون نمودند تا در نجات 
جان هم نوعان و ادامه دار کردن این عمل خداپســندانه 

سهیم باشند.
به گزارش ندای هرمزگان، دکتــر محمد عقیل عامری 
ســیاهوئی مدیرعامل نیروگاه، ضمن برشــمردن اهدای 
خون بعنوان یک وظیفه و تکلیف همگانی افزود: اهدای 
هــر قطره خون نه تنها اهدای زندگی به یک بیمار بلکه 
بــه منزله اهدای زندگی به یک خانواده اســت و تأمین 
خون سالم برای استفاده بیماران، در واقع گامی موثر در 

راستای تأمین سلامت جامعه محسوب می شود.
ایشان ضمن ابراز امیدواری از تلاشهای فرهنگی صورت 
گرفته در راســتای بهبود فرهنگ اهدای خون، بر لزوم 
اســتمرار اطلاع رســانی و آگاه ســازی مردم نیز انجام 
برنامه های فرهنگی در این خصوص، تأکید کرد و گفت: 
به نظر می رســد فرهنگ اهدای خون در جامعه در حال 

نهادینه شدن است .
گفتنی است کارکنان نیروگاه گازی خلیج فارس، با هدف 
ترویج فرهنگ حسنه اهدای خون و تشویق هم استانی ها 

به این امر مهم و حیاتی، خون خود را اهدا نمودند.
دکتر عامری ســیاهوئی مدیر عامل این شرکت گفت:به 
منظور حمایت از بیماران نیازمند به فرآورده های خونی،  
کارکنان این مجموعه با اهدای بخشی از خون خود، در 

این اقدام خداپسندانه و خیرخواهانه شرکت کردند.
وی افــزود: با توجه به کاهش ذخایــر بانک خون بنابر 
اطلاعات بوجــود آمده  و بنا بر ضــرورت تامین ذخایر 
خونی سازمان انتقال خون و همسو با عمل به مسئولیت 
های اجتماعی این اقدام خدا پســندانه با مشارکت حدود 

۳۰ نفر از پرسنل این مجموعه انجام شد.

آمارپرداخت ۱۵۰میلیارد برای اشتغال 
در رودان واقعی است! 

خرید اســناد : برای خرید اســناد مبلغ ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )بیست میلیون ریال( به شماره 
حساب ۶۱۰۶۸۵ با شماره شبا IR ۳۰۰۱۶۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۶۱۰۶۸۵ به نام شرکت آب 

و برق و تأسیسات قشم نزد بانک کشاورزی شعبه مرکزی قشم واریز گردد.
مبلــغ و نوع تضمین شــرکت در مزایده : متقاضیان شــرکت در مزایــده موظفند مبلغ 
۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( را تحت عنوان تضمین شــرکت در مزایده به 

یکي از طرق ذیل تهیه و در پاکت تضمین )الف( قرار دهند.
۱- ضمانتنامــه بانکــي )مطابــق فــرم هــای منــدرج در اســناد مزایــده( بــه مبلغ 
۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( به مدت اعتباري حداقل۹۰ روز از تاریخ پایان 
مهلت تســلیم پیشنهادات و قابل تمدید، صادره از یا تایید شده توسط یکي از بانک هاي 
دولتي یا خصوصي کشــور )داراي مجوز از بانک مرکزي جمهوري اسلامي ایران( به نام 
شرکت آب و برق و تأسیسات قشم با شماره ثبت: ۶۸۵ و شناسه ملی: ۱۰۸۶۱۵۰۲۳۲۶ و 

کد اقتصادی: ۴۱۱۱۴۶۳۳۸۴۳۷ .
۲- رســید پرداخت به مبلغ ۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال )چهل میلیارد ریال( به عنوان سپرده 
نقدي به حساب شماره ۶۱۰۶۸۵ با شماره شبا IR۳۰۰۱۶۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۶۱۰۶۸۵ به 

نام شرکت آب و برق و تأسیسات قشم نزد بانک کشاورزی شعبه مرکزی قشم. 
مهلت دریافت اســناد مزایده : متقاضیان مــی توانند از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۲ تا پایان وقت 
اداری روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ جهت دریافت اسناد به نشانی: قشم، میدان گلها، بلوار 
۲۲ بهمن، خیابان بوستان شمالی، ســایت آب شیرین کن– دفتر امور قراردادها  مراجعه 

نمایند. 
مهلت تحویل اســناد مزایده : مهلت تحویل اســناد مزایده از تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۴ لغایت 
۱۴۰۲/۰۹/۱۴ می باشد )آخرین مهلت تحویل پاکت ها، پایان ساعت اداری روز سه شنبه 

۱۴۰۲/۰۹/۱۴ می باشد(. 
خیابــان  بهمــن،   ۲۲ بلــوار  گلهــا،  میــدان  قشــم،   : اســناد  تحویــل  محــل 
قراردادهــا امــور  دفتــر   – کــن  شــیرین  آب  ســایت  شــمالی،   بوســتان 

تلفن : ۵-۰۷۶۳۵۲۴۰۸۸۱- فکس: ۰۷۶۳۵۲۴۰۸۹۰
زمان و محل تشــکیل کمیســیون و بازگشــایی پاکت ها : رأس ســاعت ۱۰ صبح روز 
چهارشــنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ در محل کمیســیون معاملات شرکت برگزار می گردد. 
)حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشــنهاد دهنــدگان با معرفی نامه معتبر در 

جلسه بازگشایی پاکت ها بلامانع می باشد(.
سایر توضیحات : 

۱( به پیشــنهادات فاقد امضاء، مخدوش و پیشــنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در 
آگهی، واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۲( برنده مزایده می بایست، ظرف مدت یک هفته از تاریخ بازگشایی پاکات مزایده نسبت 
به عقد قــرارداد اقدام نماید. در غیر اینصورت مطابق مقررات و قوانین موضوعه، تضمین 
شــرکت در مزایده به نفع مزایده گزار ضبط و کارســازی می گردد و با نفر دوم مزایده، 
قــرارداد منعقد می گردد. در این خصوص برنده مزایده )نفــر اول( حق هیچگونه ادعا و 

اعتراضی نخواهد داشت.
۳( پیشنهاد دهنده می بایست در زمان تحویل پاکت ها، دارای توان مالی به میزان حداقل 
نیمی از مبلغ پیشنهادی خود باشد. لذا به منظور احراز استطاعت پرداخت مبلغ مورد مزایده 
در صورت برنده شــدن، ارائه گواهی بانک مبنی بر  تمکن مالی پیشــنهاد دهنده الزامی 

است. 
۴( مزایده گزار در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات مختار است.

 ۵( هزینه های انتشــار آگهی مزایده وکارشناســی مورد مزایده، بر عهــده برنده مزایده
می باشد.

۶( بازدید از موضوع مزایده با هماهنگی قبلی، در روزهای ســه شــنبه و چهارشنبه مورخ 
۱۴۰۲/۰۸/۳۰ و ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ بلامانع می باشد. 

۷( سایر اطلاعات و جزییات مربوطه، در اسناد مزایده مندرج است.

قیمت کل )ریال(وزن )کیلوگرم(قیمت واحد )ریال( پایه کارشناسینوع ضایعاتردیف

135.000195.00026.325.000.000آهن آلات1

330.0002000660.000.000چدن2

3.000.000120.000360.000.000.000کاپرنیکل و مس3

750.00050003.750.000.000آلومینیوم4

100.0001000100.000.000پلاستیک و پلی اتیلن5

1.500.00015002.250.000.000تیتانیوم6

1.100.00020002.200.000.000استنلس استیل7

شرکت آب و برق و تأسیسات قشم در نظر دارد اقلام ضایعاتی ذیل را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
همزمــان با ســی و یکمین هفتــه کتاب و 
کتابخوانی با شــعار آینده خواندنی اســت ،  
نمایشــگاه بزرگ کتاب با بیــش از ۳ هزار 
عنــوان کتاب  در بیت الزهرا مســجد امام ) 

ره ( میناب افتتاح شد .
به گزارش ندای هرمزگان، مجید سلحشــور 

معاون اســتاندار و فرماندار ویژه در حاشــیه 
آیین نمایشگاه کتاب گفت: در این نمایشگاه 
بیش از ۳ هزار عنــوان کتاب در حوزه های 
مختلف از جمله ادبیات ، روانشناسی ، داستان  
و رمــان ، دفاع مقــدس ، مذهبی ، و کتاب 
های تخصصی در حوزه کــودک و نوجوان 

است ،

وی همچنین یادآور شــد : در این نمایشگاه 
کتاب از ۵۰ ناشــر برتر کشور و با تعداد ۲۷ 
هزار جلــد به مدت یک ماه در صبح و عصر 

دایر می باشد .
وی افزود : هدف از برگزاری این نمایشــگاه 
ترویــج فرهنــگ مطالعــه و کتابخوانــی 
 در جامعــه بویــژه نســل جــوان و نوجوان

می باشد .
شــایان ذکر اســت در این هفته برنامه های 
متنــوع فرهنگی از جملــه محفل ادبی ویژه 
دانش آموزان ســطح شــهر و برگزاری شب 
شــعر و قصه گویی و پویــش کتابخوانی و 
اهدای کتاب و تقویت کتابخانه های ســطح 
شهر ســتان و عضویت رایگان در کتابخانه 
های عمومی شهرستان و سایر برنامه ها می 

باشد .

نمایشگاه بزرگ کتاب با ۳ هزار عنوان کتاب در میناب افتتاح شد



فرهنگ
 

مدیر فرهنگی هنری منطقه ۱۰ گفت: فرهنگسرای عطار 
نیشــابوری با هدف ترویج امر کتابخوانی به مناسبت سی 
و یکمیــن هفته کتاب از ۲۴ تا ۳۰ آبان به صورت رایگان 

ثبت نام انجام می دهد.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، خدیجه مهــدی پور مدیر 
فرهنگی هنری منطقه ۱۰ و رئیس فرهنگســرای عطار 
نیشــابوری گفت: کتاب تنها رفیقی اســت کــه اگر به 
سراغش بروی میل و شوق رسیدن به آن طراوت معنوی 
و فرهنگی دارد که تــا مدت ها می تواند یک چیز اجتناب 

ناپذیر برای کسی باشد که اهل کتاب و مطالعه است.
وی افــزود: با خواندن کتــاب، آداب رفتــاری مان هم 
تغییر می کند. وقتی کتاب می خوانیم شــناختمان نسبت 
به کلمات عوض می شــود. جملات درست تر و با آوای 
صحیح تر بیان می شود. حتی یاد می گیریم به موقع حرف 

بزنیم و قبل از حرف زدن، خوب فکر کنیم.
مهــدی پور گفت: در همین راســتا باشــگاه کتابخوانی 
عطار نیشــابوری با هدف ترویج امر کتابخوانی و تشویق 
عموم مخاطبان به ویژه نوجوانــان به کتاب، عضو فعال 
می پذیرد.در این باشگاه نوجوانانی که دارای مهارت کتاب 
خواندن هستند و یا می خواهند از طریق دوستانشان کسب 
مهارت کتابخوانی نمایند دور هم جمع می شوند و تلاش 
می کنند تجربه های مؤثــر خود در کتابخوانی را با هم به 
اشــتراک بگذارند. این پاتوق کتابخوانــی تلاش دارد با 
ایجاد فضایــی تعاملی و گفت وگو محور، کتابخوانی را در 
سطح گسترده تری تبلیغ کرده و قشر نوجوان را به کتاب 

و کتابخوانی تشویق کند.
رئیس فرهنگســرای عطار نیشــابوری گفت: باشــگاه 
کتابخوانــی در قالب یــک پاتوق هفتگــی در کتابخانه 
عطار نیشــابوری برگزار می شود که طی آن نوجوانان، با 
تازه های نشر، ادبیات کهن، درست خوانی، نویسندگان و 
مشــاهیر کهن و معاصر، فنون ادبی و … آشنا می شوند. 
نقد و بررســی و گفت وگو پیرامــون موضوعات مرتبط با 
کتاب، دیدار با نویسندگان در قالب اردوهای نیم روزهف 
مســابقات فرهنگــی، اطلاعات عمومــی و غیره بخش 

دیگری از فعالیت های این پاتوق است.
مهــدی پور در پایان افزود: نوجوانــان علاقمند به کتاب 
و کتابخوانــی و عضو باشــگاه می توانند همزمان با هفته 
کتــاب و کتابخوانی از ۲۴ تا ۳۰ آبان برای اســتفاده از از 
خدمات کتابخانه عطار نیشابوری به صورت رایگان ثبت 

نام نمایند.

افزایــش  از  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر 
کتابخانه های ســیار خبــر داد و گفــت: هرچقدر بچه ها 
از کتــاب و کتابخوانــی فاصلــه داشــته باشــند، آثار 
 نامطلــوب خــودش را در آینده کشــور به جــا خواهد 

گذاشت.
به گزارش ایســنا، محمدمهدی اســماعیلی در حاشــیه 
مراســم آغاز هفته کتــاب در مدرســه دخترانه فرهنگ 
گفت:  ما خوشــحال هستیم که امســال با ابتکار دوستان 
خوبمان توانســتیم هفته کتــاب را در قالب زنگ کتاب 
و کتابخوانی در مدرســه شــروع کنیم. به هرحال جامعه 
دانش آمــوزی ما با بیش از ۱۶ میلیــون دانش آموزی که 
امروز در کشور مشغول تحصیل هستند، بزرگترین سرمایه 
فرهنگی جامعه ماست و اگر ما جامعه هدف خودمان را در 
گسترش کتاب و کتاب خوانی اولویت بندی کنیم، اولویت 
اول بچه ها هســتند. هرچقدر بچه ها با کتاب خواندن خو 
بگیرند، حتما فردا پدران و مادران و مســئولان خوبی در 

کشور خواهند شد.
او ادامــه داد:  هرچقدر بچه ها از کتاب و کتابخوانی فاصله 
داشته باشــند، آثار نامطلوب خودش را در آینده کشور به 
جا خواهد گذاشت، به همین دلیل امسال بنا بر این است 

که به مدارس برویم.
ابتدای ســال همکاران ما در کانون پرورش فکری ســه 
میلیون کتاب را به کتابخانه های مدارس فرستادند. الان 
با عزیزانمــان صحبت کردیم که حتــی در کلاس های 
 درســی نیــز ما کتاب هــای مورد نیــاز بچه هــا را قرار

دهیم.
وزیر ارشــاد افــزود: در نمایشــگاه کتاب امســال آقای 
رئیس جمهــور این تاکید را داشــتند که مــا کتابخانه ها 
را صرفــا در مکان های خاصی در شــهر قرار ندهیم که 
بــرای یک عده مخاطب حرفه ای در دســترس باشــد، 
بلکــه باید بتوانیم کتابخانه ها را گســترش دهیم. در این 
راســتا من از وزیر صمت تشــکر می کنم کــه موافقت 
کردند ما تعدادی خودرو به عنوان کتابخانه ســیار داشته 
باشــیم. این کتابخانه های ســیار در آغاز ۲۵ خوردو بود 
کــه اکنون این آمــار را دوبرابر کرده ایــم و با این کاری 
که دولت انجام می دهد، تلاش می کنیم ظرف دو ســال 
آینــده برای مناطــق محروم و روســتاها بتوانیم تا ۵۰۰ 
کتابخانه سیار را که شــامل کامیون و مینی بوس و سایر 
خودروهایی اســت که امکان تجهیز آن ها هست، فراهم 
کنیم و به همه مناطق عشــایری و روســتایی آن عدالت 
 فرهنگی را که گفتیم از طریق کتابخانه های ســیار پیش

ببریم.

شــهر قمادین  یا )کمادین( عمده ترین بــارگاه تجاری 
کرمــان که در عصر ســلجوقیان، از شــهرت و اهمیت 
فراوانــی برخوردار بوده، ناحیه کمادیــن در جیرفت بود. 
کالاهایی کــه از جزایر و بنادر دریا، همچون هرمز و تیز 
به سمت کرمان می آوردند، در این ناحیه، باراندازی شده 
و سپس از آنجا، به نواحی اطراف، ارسال می شد. بر طبق 
روایات، »سلســله کاروان هایی که سیصد چهارصد شتر 
داشــتند هرگز مقطوع نمی شد، شــترهای این کاروان ها 
یک راســت به میدان عظیم و بارانداز معروف شــهر که 
به »قمادین« شهرت داشــت وارد می شد و در آنجا زانو 
می زد« . در واقع، قمادین انبارگاه و منبع ذخیره کالاهای 
بازرگانانی بود که از ممالک گوناگون، رو به سوی کرمان 

نهاده بودند.
نویســنده کتاب تاریخ افضل، در بــاب این مکان، چنین 
بیــان می کند که: »قمادین موضعی اســت بر در جیرفت 
مسکن غرباء روم و هند و منزل مسافران برّ و بحر،خزینه 
متموّلان عالم  و گنج خانه ارباب بضایع شرق و غرب... « 
تجــارت جیرفت و به خصوص قمادیــن، در اوایل عهد 
ســلجوقیان کرمان و به ویژه در عهد سلاطینی همچون 
ملک قــاورد و ملک ارسلانشــاه اول، رونقی روز افزون 
داشت؛ اما این رونق و شکوفایی در اواخر عهد سلجوقیان 
کرمان، به شــدت تضعیف شــد و به علت اختلاف ها و 
درگیری های شاهزادگان سلجوقی و لشکرکشی هایی که 
به این منطقه انجام می دادند رو به ویرانی نهاد: »قمادین 
کــه محط رحال رجال آفاق و مخزن نفایس چین و خطا 
و هندوســتان و حبشه و زنگبار و دریابار و روم و مصر و 
ارمنیــه و آذربایجان و ماوراءالنهر و خراســان و فارس و 
عــراق بود و جیرفت و رســاتیق را زیر و زبر گردانیدند و 
آنچــه دیدند از صامت و ناطــق رده و نیل و بقم و غیره  
همه ]غارت کردند[« . سرانجام نیز، غزها آنجا را منهدم 
ســاختند. چنان که دیگر نتوانســت کمر راست کند و به 

جایگاه پیشین خود بازگردد.
بنــدر تیز: این بنــدر همان بندر تیس اســت و در ناحیه 
مکران، در ســواحل دریــای عمان قــرار دارد .در این 
عهد، مکــران از ایالات تحت ســلطه حکومت کرمان 
بود. ســلجوقیان کرمان به این بندر، اهمیت می دادند و 
به همین علت نیز، راه ترقــی را می پیمود و روز به روز، 
از جایگاه ممتازتری برخوردار می شــد. این بندر در قرن 
چهارم نیز، دارای فعالیت تجاری بود؛ اما اوج شــکوفایی 
آن را بایــد، مربوط به عصر ســلاجقه کرمان، در قرون 
پنجم و ششم دانســت. این بندر بر سر راه تجاری خلیج 
فارس به هندوستان قرار داشت و چنان که در بحث راه ها 
ذکر شــد، از این بندر راهی به صورت مستقیم، به منطقه 

ماورألنهر می رفت 
بندر تیز با ناحیه قمادین در جیرفت که جایگاه بین المللی 
بازرگانــان ملــل گوناگونی همچون هنــد، چین، مصر، 
زنگبار، حبشه، ارمنیه و آذربایجان محسوب می شد، رابطه 
نزدیکی داشت . نویســنده تاریخ افضل، برآن است که: 
»... از خصایص کرمان، ثغر تیزست که از آنجا مال های 
وافر از عشور تجار و اجرت سفاین به خزاین پادشاه رسد 
و اهل هند و ســند و حبشه و زنج و مصر و دیار عرب از 
عمان و بحرین را فرضه آنجاســت و هر مشک و عنبر و 
نیل و بقم و عقاقیر هندی و برده هند و حبشی و زنگی و 
مخمل های لطیف و وسادهای پراگین و فوط های دنبلی 
 و امثال این طرایف که در جهانســت  ازین ثغر برند« . با 
سقوط دولت سلجوقیان و حمله غزها به کرمان و مکران، 
بندر تیز نیز اعتبار خویش را از دست داد و از رونق افتاد 
کیــش و هرمز: ایــن مناطق در قرون پنجم و ششــم 
هجری، جای بندر تجاری ســیراف در فارس را گرفتند. 
ســیراف در قرن چهارم، در روزگار آل بویــه، از اهمیت 
بازرگانی بســیاری برخوردار بود. این بندر پس از شیراز، 
مهم ترین شهر استان فارس محسوب می شد و تاجران و 
ســرمایه داران سیرافی، بر سواحل و آب های خلیج فارس 
تسلط کامل داشتند . اما بندر سیراف هم زمان با پایان قرن 
چهارم، در اثر ناامنی و آشوب های گسترده ای که پس از 
مرگ عضدالدوله دیلمی، فارس و بخش های ساحلی آن 
را در برگرفت و همچنین، وقوع زلزله ای مهیب در ســال 
۳۶۶ یا ۳۶7قمری  موقعیت و رونق خویش را از دســت 
داد. این امر باعث شد که بسیاری از بازرگانان و تجار به 
مناطق دیگری، همچون کیــش و هرمز و تیز مهاجرت 
کننــد . بارتولد تجارت عمده این عصر با هندوســتان را 
از طریق بندر هرمز و جزیره کیش می داند که پیوســته با 
یکدیگر، در رقابت بودند ، جزیره کیش در قرون پنجم و 
ششم و هفتم هجری، مرکز سیاسی تجاری خلیج فارس 
و بندرگاه کشــتی های چین، هند، بصره و بغداد بود. این 
جزیره در قرن ششم، مهم ترین شهری بود که با آفریقای 

شرقی، روابط تجاری داشت 
بندر هرمز نیز در این عصر، از اهمیت تجاری چشمگیری 
برخــوردار بود. مهاجرت ملک محمد درمکوه، به هرمز و 
پایه گذاری حکومت ملوک هرمز، در نیمه دوم قرن پنجم 
هجری، منجر به تجدید قدرت اقتصادی این ناحیه شــد. 

سلاطین سلجوقی کرمان نیز، به هرمز توجه داشتند.
از جملــه اقدامات ملک قاورد ســلجوقی، پس از تصرف 
ایــن بندر، تعمیر راه تجاری هرمز به جیرفت و همچنین، 
برقراری امنیت این مســیر، با ســرکوبی قوم غارتگر و 

راهزنِ قفص بود
. روایــت تاریخ افضــل از هرمز این چنین اســت: »بر 
جنــوب جیرفت، ناحیت هرمزســت؛ ولایتــی معمور بر 
لــب دریا و ارتفاع او زر خراجی و اســب تازی و مروارید 
باشــد و امروز فرضه آن ساحلســت و قوافل عراق روی 
 بــوی دارد و مرکز ثــوری دریابار و مقصــد تجار اقطار 

آنجاست« 
گفتنی اســت کــه در آن روزگار، هرمز نام شــهری در 
خشــکی بود کــه بعدها، به نــام هرمز کهنه  شــناخته 
 می شــد نه جزیره ای که با این نــام در خلیج فارس قرار

دارد.

    تاریخ نگار
    

بنادر و جزایر جنوبی  در دوران 
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?....... کاظم گلخنی 

tترابط علم و دین
در سالگشــت وحدت حوزه و دانشــگاه به 
دانشــگاه هرمزگان دعوت شــدم. در آغاز 
مقدمه ای گفتم تــا جمعیت را برای حرف 
اصلــی ام آماده ســازم. تقــارن دو وحدت 
شیعه و ســنی و حوزه و دانشگاه و مراسم 
نمادینی کــه در قالب گفتاردرمانی برپا می 
شــود، بیانگر این معناســت که مناسبات و 
معادلات دچــار نوعی روزمرگــی و باری 
به هر جهتی شــده اند و در هر ســالی می 
توان با نگاه ابــزاری به توجیه آنها پرداخته 
و با رویکردی ســطحی از آن عبور کرد اما 
فضای زیرپوستی اقتضائات دیگری دارد که 
نمی توان بی خیال آن شد. بنابراین در این 
نوع نشســت ها باید به تبیین آکادمیک و 
از طرفی نمی  تحلیل محتوایی پرداخــت. 
توان در همــه ی دوره های تاریخی برای 
وحدت نسخه ای یکســان تجویز کرد. در 
آغاز انقلاب وحدت معنــای خاص خود را 
داشت که در گذر زمان رنگ باخت و نیازی 
برآورده نســاخت. بعد از تجربه سه دهه از 
پیروزی انقــلاب نمی توان همان اهداف و 

نشانه ها را تعقیب کرد.

این کــه مطهری و مفتح چــه اهدافی در 
دانشگاه دنبال می کردند و حضورشان چه 
ضرورتی را پاسخ می داد و آن دو بزرگوار در 
چه بافتاری به مســائل و مبانی فکری خود 
پرداختند؟ و پیش از آنها بازرگان و شریعتی 
چگونه دیــن را به جامعه ی دانشــگاهی 
تزریق کردند و از چــه گفتمانی برای نیل 
به خواسته های انقلابی یا حزبی برخوردار 
بودند؟ شــاید بهتــر بتواند مــا را به تبیین 
موضــوع وحدت کمک کند. و اینکه پس از 
آن فرهیختگان چه اســتراتژی هایی دنبال 
شــد و روال به چه منوال گذشــت و امروز 
حضــور روحانیون در عرصه ی دانشــگاه، 
تداعی چه مبانی و معانی ای است همه می 
تواند بســتری برای گفتگو باشد. بر فرض 
بیان نقطه نظرات متفاوت، مخاطب ما چقدر 
با این مطالب و مباحث همدلی و همخوانی 
دارد و اینکــه این ســیر و حضور را چگونه 
ارزیابی و تحلیل می کند؛ همه نیازمند یک 
واکاوی عمیق نظری و فلسفی است. البته 
پیامدهای اجتماعی و سیاســی این نشست 
ها و پشــت صحنه های این ماجراها خود 

ماجرای دیگری دارد.

با بیان این مقدمه گفتم: ما در این نشســت 
ها نقطه نظرات خــود را تبیین می کنیم و 
داوری را بــه مخاطب وا مــی گذاریم اگر 
بــه گذشــته ی دو نهاد حوزه و دانشــگاه 
برگردیــم می دانیم که آمــوزش حاکم بر 
کشــور ما رنگ و بوی حوزوی داشته است 
و تآسیس دانشــگاه پیامد جامعه ی مدرن 
اســت. و به نظر می رســد تقابل و فاصله 
گیــری از دین و تفکیــک این دو حوزه ی 
معرفتــی مد نظر بوده اســت. اما ضرورت 
ایجاد انقلاب و تــداوم آن، اقتضای نوعی 
مشــارکت را طلب می کرد که تا حدودی 
تحقق یافت. تثبیــت جایگاه نماز جمعه در 
دانشگاه تهران، نشانگر حضور هفتگی دین 
در دانشــگاه بود از طرفی برگزاری همایش 
ها و نشست های سیاسی و مذهبی در حوزه 
و دانشــگاه نمونه های عملی و پراگماتیک 
این دو نهاد برخاســته از انقــلاب بود. اما 
کارکــرد این دو نهاد را باید به گذشــته ی 
 دور بــرد و از آن افق تاریخی به بررســی

نشست.
پیشــینه ی این وحدت یــا اختلاف به دو 

عنصر حیاتی دیــن و علم بر می گردد که 
ایــان باربور در کتاب علــم و دین خود به 
تقســیم بندی چهارگانه پرداخته و در پایان 
حکم می کند کــه علم و دین هر کدام در 
دو گفتمان متفاوت و منفک، مســیر خود را 
طی می کنند. و با یک نگاه ویتگنشتاینی به 
بازی زبانی تن می دهند. اما ظاهرا اینگونه 
نیســت. و نمی توان ترابط این دو پدیده و 
تاثیر و تاثرشــان نسبت به یکدیگر را انکار 

کرد.
بنابراین نزاع علم و دین پس از رنســانس 
به کارکرد متولیان آنها بر می گردد. شــائبه 
ی گفتمان مســلط، نوعی خطای تاریخی 
بــود که دامان هر دو پدیــده را گرفت. اما 
امروزه بشــر متوجه شــده اســت که نمی 
تــوان حکم به تعــارض و تخالــف بودن 
آن دو عنصــر داد بلکه ضــرورت ترابط و 
تعامل چاره ی همزیســتی مســالمت آمیز 
در عرصــه ی گفتگوســت. بنابراین نگاه 
انحصارگرایانــه چه از ســوی دین پژوهان 
 و چه از ســوی علم اندوزان قابل پذیرش

نیست.

استاد دانشگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

نکته های نیکو

فیلم کوتاه داســتانی »پســر خورشید« به 
کارگردانی راد پورجبار در نخســتین حضور 
 Inclus یازدهمین جشنواره  به  بین المللی 

اسپانیا راه یافت.
به گزارش ایرنا، فیلم کوتاه داســتانی »پسر 
خورشید«، نخســتین تجربه کارگردانی راد 
پورجبار که به تهیه کنندگی مهناز افتاده نیا 
و نویســندگی امیرمحمد عبدی، تولید شده 
است، در نخستین حضور بین المللی خود به 

یازدهمین جشنواره Inclus اسپانیا راه پیدا 
کرد.این فیلم کوتاه داستان پسر نابینایی را 
روایت می کند که تصمیم میگیرد تتو بزند و 
در ادامــه به دلیل تصمیم او برای این کار و 
جهانی که پدر برای او ساخته آشنا می شویم.

این جشنواره از ۲7 نوامبر تا چهارم دسامبر 
۲۰۲۳، مصادف با ششــم تــا ۱۳ آذرماه در 

شهر بارسلونای اسپانیا برگزار می شود.
پیش از این، فیلم کوتاه داســتانی »پســر 

خورشــید« در چهلمین جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران، بیســت ودومین جشــن 
حافظ و ســیزدهمین جشــن آکادمی فیلم 
کوتاه ایســفا حضور داشــته اســت. فرید 
سجادی حســینی، پوریا ســلطانزاده و راد 
پورجبار، ســه بازیگری هستند که در فیلم 
کوتاه داستانی »پسر خورشید« نقش آفرینی 

کردند.
عوامــل این فیلم کوتاه عبارتند از: مشــاور 

کارگردان: کاوه ســجادی حسینی، دستیار 
هنگامــه  طــرح:  مجــری  و  کارگــردان 
صفایی پور، منشــی صحنــه: رعنا بهرخ، 
مدیر فیلمبــرداری: حســن اصلانی، مدیر 
صدابــرداری: محمــد صالحــی، گریــم : 
واثقی،  احسان  تدوین:  ســلیمی،  مهرنوش 
صداگذاری و اصلاح رنــگ: حامد وقاری، 
طــراح صحنه: پریا رندیــز، عکاس صحنه: 
باربد مرندیز، تدارکات: عباس نام آور، مشاور 
رسانه ای: محمد کفیلی و پخش بین الملل: 

مهدی مهائی و فرست اسکرین.

»پسر خورشید« ایرانی در جشنواره اسپانیایی

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده: ۱۰ % ) ده درصد ( قیمت پایه زمین،که به صورت 
ضمانت نامه بانکي بنام ســازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشــم با شناســه ملي 
۱۴۰۰۲8۶۱۶98 و کد اقتصادي ۴۱۱۴۴۳۳۳۵۴8۴ یا واریز به حساب جاري ۴۶۵۱۵۲۵۳۴8 
بانک ملت شعبه قشم با شماره شباي IR87۰۱۲۰۰۲۰۰۰۰۰۰۴۶۵۱۵۲۵۳۴8  با شناسه 
واریز ) 99۰۰98۰۳۱۲9( به مبلغ ۱7.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )هفده میلیارد و سیصد میلیون 
ریال ( تهیه و منضم به اســناد مزایده) در پاکت الف ( ارائه گردد، مدت اعتبار ضمانتنامه 
فوق از تاریخ آخرین روز تحویل پیشــنهادها )۱۴۰۲/۰9/۱۱( به مدت سه ماه و براي سه 
ماه دیگر نیز قابل تمدید مي باشد، علاوه بر آن ضمانتنامه هاي بانکي باید طبق فرم هاي 
مورد قبول تنظیم شود،) ضمانتانه بانکي از بانک هاي خصوصي و دولتي مورد تایید بوده 

و ضمانتنامه هاي مربوط به موسسات مالي و اعتباري مورد تایید نمي باشد.( 
- شــرایط حضور در مزایده:  اشخاص حقیقی )برای آقایان داشتن کارت پایان خدمت و 

برای بانوان حداقل سن ۱8 سال تمام ( 
- مهلت دریافت اسناد مزایده: متقاضیان مي توانند پس از واریز مبلغ ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال به 
حساب شماره ۴۶۵۱۵۲۵۳۴8 با شناسه واریز 99۰۰98۰۳۱۲9 بانک ملت به نام سازمان 
منطقه آزاد قشم ، از تاریخ ۱۴۰۲/۰8/۲۱ تا  تاریخ  ۱۴۰۲/۰8/۲9 جهت دریافت اسناد و 

مدارک مزایده مراجعه نمایند .

- مهلت تحویل اســناد مزایده: از تاریــخ ۱۴۰۲/۰8/۳۰  تا تاریخ ۱۴۰۲/۰9/۱۱ )آخرین 
مهلت تحویل پیشنهادها پایان ساعت اداري مورخ ۱۴۰۲/۰9/۱۱ مي باشد(

- زمان و محل تشــکیل کمیســیون و بازگشــایي پاکتها: رأس ساعت ۱۴:۰۰ روز یک 
شــنبه  تاریخ ۱۴۰۲/۰9/۱۲ - جزیره قشم- اســکله بندر بهمن – مدیریت امور حقوقي 

و قراردادها 
- محل دریافت و تحویل اســناد مزایده: جزیره قشم- اسکله بندر بهمن – مدیریت امور 
حقوقي و قراردادها – دبیر خانه کمیسیون معاملات. تلفن۳۵۲۵۲۱۵۰ – ۰7۶ و  فاکس 

۳۵۲۴۱7۰۶-۰7۶ )کد پستی : 79۵۱۶۱7۴۴۴(
www. Qeshm.ir :آدرس الکترونیکی -

سایر توضیحات:
- به پیشــنهاداتی که پس از انقضای مدت مقرر در آگهی واصل شــود ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
- سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.

- هزینه انتشار آگهی مزایده به عهده برنده مزایده ، می باشد.

دبیرخانه کمیسیون معاملات

ســازمان منطقه آزاد تجاری - صنعتی قشــم در نظر دارد فروش ۱ قطعه زمین با کاربری تجاری-خدماتی-مسکونی واقع در شهر قشم -شهرک سیستان نبش 
بلوار هنگام را از طریق مزایده عمومي به اشخاص حقیقي و حقوقي واجد شرایط به صورت نقد و یکجا فروش برساند. 

- قيمت پايه زمين طبق ليست ) ذيل ( 

مبلغ تضمین هر قطعه به ریالبهای کل/ ریالبهای واحد/ ریالمتراز  تقریبی هر قطعهشماره قطعه ردیف

1P46691/24250.000.000172.810.000.00017.300.000.000  متر مربع

نظر به اینکه آقای حمید آقای لیواری به اســتناد دو فقره فرمهای استشــهادیه محلی به شماره ۱۴۰۲۰۲۱۵۱۰۱۴۰۰۰۵۶7 مورخه ۱۴۰۲/۰8/۱7 ارسالی از دفتر خانه 7۲ بندرعباس 
مدعی اســت که ششــدانگ یک باب خانه به شــماره بیست و هشت فرعی از سه هزار و چهارصد و بیست و هفت اصلی قطعه شصت و یک تفکیکی واقع در بخش یک حوزه ثبتی 
بندرعباس اســتان هرمزگان به مســاحت )۲۲۰( دویست و بیست متر مربع به نام آقای حمید آقای لیواری فرزند اسماعیل متولد ۱۳۶7/۱۲/۱۲ صادره از بندرعباس و دارای کد ملی 
۳۳8۰۰7۶۴8۱ ســند مالکیت به شــماره مسلسل ۰۳۵۲۲۳ سری د سال 9۴ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳9۵۲۰۳۲۳۰۵۴۰۱۱799 به نامش صادر و تسلیم گردیده است.  در رهن و 
بازداشــت نمی باشــد سند فوق بعلت جابجایی منزل مفقود گردیده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده اند. لذا استناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله 
اعلام می شــود هر کس مدعی انجام معامله نســبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود می باشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز اعتراض خود 

را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد.۱۴۰۲/۲99 م الف
تاریخ انتشار آگهی المثنی: ۱۴۰۲/۰8/۲7

ابوالحسن دستوری رئیس اداره ثبت اسناد  و املاک منطقه یک بندر عباس 



تداوم افزایش تولید نفت 
خام ایران در اکتبر ۲۰۲۳

۱۳۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در هر دوره

مدیرعامل اتحادیه مرغداران 
گوشتی تاکید کرد: 

حذف قیمت گذاری دستوری 
و سهمیه بندی خوراک دام 

و طیور

معاون اشــتغال وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش 
۱.۲ درصدی نرخ بیکاری فــارغ التحصیلان و کاهش ۱.۸ 
درصدی نرخ بیکاری زنان در تابســتان امســال خبر داد و 
با اشــاره به ظهور نشانه های رونق بازار کار، خالص اشتغال 

ایجادشده در سال جاری را ۹۰۷ هزار شغل عنوان کرد.
به گزارش ایســنا، محمود کریمی بیرانونــد درباره جزئیات 
کاهشی شدن نرخ بیکاری در تابســتان امسال اظهار کرد: 
مطابق با آخرین آماری که مرکز آمار ایران از تابستان سال 
۱۴۰۲ یک ماه قبل اعلام کرد، نرخ بیکاری اکنون به کانال 
۷ درصد رســیده و مقایسه تابستان امسال با تابستان ۱۴۰۱ 
نشــان می دهد که نرخ بیکاری کشــور به عدد ۷.۹ درصد 
رســیده که عدد قابل ملاحظه ای اســت و نشــان از تداوم 

کاهش نرخ بیکاری در فصول گذشته دارد.
وی با اشــاره به کاهش یک درصــدی نرخ بیکاری در بهار 
۱۴۰۲ در مقایســه با بهار ۱۴۰۱ گفت: بر این اســاس نرخ 
بیکاری از ۹.۲ درصد به ۸.۲ درصد رسیده است اما آمارهای 
امیدوارکننــده دیگری هم در گزارش مرکز آمار ایران وجود 
داشــت به نحوی که خالص اشــتغال ایجاد شــده در این 
گزارش ۹۰۷ هزار شغل بود که نشان می دهد اشتغال ایجاد 
شــده باید بیش از یک میلیون شغل باشد که خالص آن به 

۹۰۷ هزار شغل برسد.
معاون اشــتغال وزیر کار در گفت وگویی ادامه داد: موضوع 
دیگر این بود که همزمان بــا کاهش نرخ بیکاری، افزایش 
نرخ مشــارکت اقتصادی را هم شاهد بودیم و نرخ مشارکت 

هم در تابستان افزایش داشت.
کریمی بیرانوند در عین از کاهش ۱.۲ درصدی نرخ بیکاری 
فارغ التحصیــلان و کاهش ۱.۸ درصدی نرخ بیکاری زنان 
در آمار تابستان ۱۴۰۲ خبر داد و اشتغال ناقص را ۱.۳ درصد 

عنوان کرد.
به گفته وی با توجه به آنکه در فصل بهار امسال نیز کاهش 
آمارها را شاهد بودیم این امر از رونق شاخص های بازار کار 

حکایت دارد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در پایان گفت: 
سال قبل برای اولین بار نرخ بیکاری کل کشور ۹ درصد بود 
که اگر بتوانیم امســال به زیر ۹ درصد برسانیم، در نوع خود 

یک موفقیت چشمگیر به شمار می رود.

قیمت هر اسکناس دلار آمریکا در معاملات مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران نسبت به روز گذشته ۲۵ تومان افزایش و هر 

اسکناس یورو ۸۳ تومان افزایش یافت.
به گــزارش ایرنا، در مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران امروز 
هر اســکناس دلار آمریکا بــه ۴۱ هزار و ۴۶۹ تومان و نرخ 
حواله دلار به ۳۷ هزار و ۶۷۶ تومان رسید که نسبت به روز 
گذشته، هر اسکناس دلار ۲۵ تومان افزایش قیمت داشت و 

حواله آن تغییر قیمت نداشت.
هر اســکناس یورو نیز ۴۴ هزار و ۳۷۰ تومان قیمت گذاری 
شد که نســبت به دیروز با افزایش ۸۳ تومانی قیمت مواجه 
شد. همچنین نرخ حواله یورو بدون تغییر قیمت به ۴۰ هزار 

و ۲۶۱ تومان رسید.
از سوی دیگر، امروز اسکناس درهم امارات ۱۱ هزار و ۲۹۱ 
تومان ارزش گذاری شــده و نرخ حواله درهم نیز ۱۰ هزار و 

۲۵۹ تومان است.
 

تولیدکنندگان آلمانی تقریباً به وضعیت عرضه قبل از بحران 
بازگشتند.

به گزارش ایســنا، موسسه تحقیقاتی آلمانی Ifo اعلام کرد 
کمبــود مواد در بخــش تولید آلمان به طــور قابل توجهی 
کاهش یافته و وضعیت عرضه تقریباً به سطح قبل از بحران 

بازگشته است.
 Ifo در ماه اکتبر، ۱۸.۲ درصد از شــرکت های مورد بررسی
مشــکلاتی را گزارش کردند که در مقایسه با ۲۴ درصد در 
سپتامبر کاهش یافت. در مقایسه، مشکلات عرضه برای این 
بخش در دســامبر ۲۰۲۱ به اوج خود رسید که ۸۲.۴ درصد 

گزارش دادند که مشکل دارند.
کارشناسان اظهار کردند که شرکت ها باید برای کمبودهای 
آینده برنامه ریزی و زنجیره های تأمین خود را متنوع کنند و 

سطح موجودی را افزایش دهند.
طبــق گزارش رویترز، بخش خــودرو همچنان در ماه اکتبر 
بیشترین آســیب را از تنگناهای عرضه داشت، اگرچه سهم 
شرکت هایی که می گویند مشکل وجود دارد از ۵۳.۳ درصد 

در سپتامبر به ۳۶.۸ درصد کاهش یافت.

 خبر
  

معاون اشتغال وزیر کار اعلام کرد:

نشانه های رونق بازار کار همزمان با 
تداوم کاهش بیکاری

نرخ انواع ارز در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران اعلام شد 

وضعیت تولیدکنندگان آلمانی 
عادی شد

3برابر 
شدن کسری بودجه 
آمریکا در کمتر از 

یکسال

240میلیارد تومان 
به طرح کاشت یک 

میلیارد درخت اختصاص 
یافت 

15هزار
 قرارداد اجاره رایگان در 

کشور ثبت شد 

35هزارمیلیارد 
تومان

 قطع رانت مافیای آرد

2.5همت 
پرداخت مطالبات 

سهامداران 

13 تا22درصد 
رشد حجم تولید فولاد 
کشور در بازار داخل 

4میلیارد دلار
 افزایش خدمات فنی و 
مهندسی ایران به عراق 

1428گواهی 
نانومقیاس برای 

محصولات و تجهیزات 
ساخت داخل اعطا شد

2خودروی 
ایرانی در نمایشگاه 
روسیه عرضه شد

3برابر 
شدن کسری بودجه 
آمریکا در کمتر از 

240میلیارد تومان
 به طرح کاشت یک 

میلیارد درخت اختصاص 
یافت

200هزار 
واحد مسکونی در کشور 
تا اخر امسال نوسازی 

می شود

تیتر های 
کوتاه خبری

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه ایــن وزارتخانه مطالبه گر 
کیفیت محصولات خودروســازان اســت، گفت: مردم انتظار بیشتری از 

خودروسازان دارند و این انتظارات برآورده نشده است. 
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی ایرنا، »عباس علی آبــادی« در دومین 
نمایشگاه تحول صنعت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: به خودروسازان 
اعلام کرده ایم در صورتی که به اســتانداردهای جهانی نرسند از آن ها 
حمایت نخواهیم کرد، چرا که شــأن مردم ما کمتر از مردم کشــورهای 

دیگر نیست و استفاده از محصولات با کیفیت حق آنهاست.
وی اضافه کرد: خودروسازان باید به این خواست ملی اهتمام داشته باشند، 
رهبر معظم انقلاب اسلامی موضوع را به صورت جدی مطرح کردند و ما 

نیز در وزارتخانه موضوع را مطالبه می کنیم.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت با تاکید بر لزوم توجه خودروســازان به 
صنعت خودروهای برقی، گفت: با توجه به قدمت مان در خودروســازی 
باید زودتر در تولید خودروهای برقی ورود می کردیم، زیرا برقی ســازی 

۷۰ سال است که در جهان مورد توجه است.
وی افزود: امروز شــهر تهران از لحاظ آلودگی هوا قابل تحمل نیست و 
زمستان روزهای آلوده بیشتری خواهیم داشت، از این رو نگران سلامتی 

مردم هستیم و دولت هم برای حل این معضل برنامه ریزی می کند.
این عضو کابینه دولت ســیزدهم با اشــاره به اینکه یکی از راهکارهای 
کاهش آلودگی هوا برقی ســازی خودروهاست، گفت: اقتصاد انرژی ما 
به خاطر صرف انرژی ها در حال کوچک شــدن است، در این زمینه باید 
ســرمایه گذاری ها در جهت سودآوری و بهبود اقتصاد کشور انجام شود و 

اتومبیل های برقی انرژی ها را به سمت پاک می برند.
علی آبادی عنوان کرد: خودروسازان متوجه شده اند که باید به سمت برقی 
سازی حرکت کنند، در این زمینه خودروسازان اصلی کار را آغاز کرده اند، 

اما به محصول نهایی دست نیافته اند.
وی اضافه کرد: خودروسازان قول داده اند که در ۶ ماه نخست سال آینده 

ســاخت خودروهای برقی محقق شــود، وزارت صمت نیز پیگیر مطالبه 
مردم و از خودروسازان در ساخت خودروهای برقی حمایت می کند.

وزیر صمت تاکید کرد: این حق مردم اســت که خودروهای در شان و با 
کیفیت را انتخاب کنند که در اقتصاد ملی اثر مثبت ایفا کند.
نگرانی از بابت تامین زیرساخت های برقی سازی وجود ندارد

وی با بیان اینکه نگرانی در تامین زیرســاخت های برقی ســازی وجود 
ندارد، خاطرنشــان کرد: در کشــور در این زمینه سرمایه گذاری هنگفتی 
انجام شــده است، ظرفیت ۹۲ هزار مگاواتی نیروگاهی در کشور و در هر 
نقطه کشــور دسترسی به برق وجود دارد، بر این اساس شارژ سریع مورد 

انتظار مردم است. 
علی آبادی بیان داشت: در همه شهرها به ویژه کلان شهرها و مسیرهای 
جاده ای بین راهی مهم نیز ایســتگاه شــارژ خودروهــای برقی را تعبیه 

خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه تحول از نوآوری شروع می شود، گفت: باید قطعات 
و محصولاتی ســاخته شود که اســتراتژیک بوده و دارای ارزش افزوده 

برای کشور باشد تا از این طریق بازارهای بین المللی را تسخیر کرد.
وزیر صمت با تاکید بر اینکه خودروســازان از ظرفیت شرکت های دانش 

بنیان و دانشــگاهیان اســتقبال می کنند، از فناوران دعــوت کرد تا با 
همــکاری و هم افزایی صنعت و دانش بنیان ها محصولات پیشــرو و با 

کیفیت اقدام کنند.
وی بــا بیان اینکه راه برای واردات خودرو باز کرده ایم، گفت: آن چیزی 
که اتفاق افتاده، ناترازی در کیفیت و مطلوبیت اســت، به سمتی حرکت 
می کنیم تا نیــاز مردم را از طریق واردات برطرف کنیم، ضمن اینکه از 
خودروســازان داخلی نیز برای اصلاح کمی، کیفیــت و تنوع حمایت و 

تشویق می کنیم.
این مقام مســوول افزود: خودروســازان باید کیفیت را تضمین کنند و با 
تنــوع تولیدات، خودروهایی در شــان و در خور مــردم تولید کنیم تا در 

بازارهای جهانی عرضه شود.
وی در پاســخ به سوال خبرنگاران درباره اینکه بعضی از خودروسازان در 
سامانه یکپارچه هنگام تحویل خودرو به متقاضیان، خودروهای دیگری 
را تحمیل می کنند، گفت: خودروســازان به هیچ عنوان حق این کار را 
ندارند و باید طبق قانون و قرارداد عمل کنند. در این باره خودروســازان 
گفته اند که به مشــتریان توصیه کرده اند که مشتریان می توانند توصیه 

را قبول نکنند.
علی آبادی افزود: تشخیص و قیمت گذاری بر عهده شورای رقابت است، 
امیدواریم روزی رقابت به مرحله ای برسد که نیاز به قیمت گذاری نباشد 

و به این سمت حرکت کنیم که این خواسته دولت است.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص حذف شورای رقابت، اظهار داشت: ما 
در این باره قول و وعده ای نمی دهیم، اما درصدد هســتیم که شرایط را 
به ســمتی سوق دهیم که واردات آزاد شود و در جهت خودروهای برقی 

حرکت کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاســخ به سوال خبرنگاری در خصوص 
عدم تامین قطعات خودروهای چینی، گفت: کســی که خودرو را عرضه 

می کند متعهد است تا قطعات را تامین کند.

وزیر صمت:  مردم انتظار بیشتری از خودروسازان دارند  

اقتصادی 4

شناسه آگهی : 1603485

بانک سپه در نظر دارد اموال مستهلک تحت اختیار خود واقع در استان هرمزگان به شرح جداول ذیل را 
از طریق مزایده سراسری، با جزئیات مندرج در اسناد مزایده و بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد( به نشانی الکترونیکی www.setadiran.ir به صورت الکترونیکی به فروش برساند.
* تاریخ انتشار مزایده در سامانه ستاد: ساعت ۰۸:۰۰ صبح روز چهارشنبه به  تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴.

* آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: ساعت ۱۴ روز شنبه به  تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۴.
* آخرین مهلت ارسال پیشنهاد: ساعت ۱۴ روز سه شنبه  به تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۴.

* تاریخ بازگشایی پاکات پیشنهادی: ساعت ۸ روز چهارشنبه به تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵.
* تاریخ بازدید: از ساعت ۹ صبح روز چهارشنبه به  تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۴ لغایت ساعت ۱۴ روز دوشنبه به  

تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۳  )بازدید همه روزه به جز پنجشنبه ها و ایام تعطیل مقدور می باشد(.
نحوه فروش: نقد 

توضیحات و شرایط:

۱. متقاضیان جهت کســب اطلاع از جزئیات اموال و با توجه به توضیحات مندرج در شرایط مزایده می 
توانند هماهنگی های لازم را به عمل آورند.

۲. شــرکت در مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد« می باشد و کلیه مراحل 
فرآیند مزایده شــامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شــرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال 

پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
۳.  علاقمندان به شــرکت در مزایده می بایســت جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 
 )توکــن( بــا دفتر ثبت نام ســامانه ســتاد به شــماره تلفــن ۱۴۵۶ تماس و یــا بــه آدرس اینترنتی 
www. setadiran.ir مراجعه نمایند. کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و 

نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.

بانک سپه – مدیریت شعب استان هرمزگان

شماره 4283
شنبه 

27 آبان  1402

وزیر نیــرو با بیان اینکه ۴۰ درصد مشــترکان خانگی 
مشــمول دریافت پاداش صرفه جویی در مصرف برق 
شــدند، گفت: میزان تامین برق صنایع برای نخستین 
بار در تاریخ صنعت برق کشــور از بخش خانگی پیشی 
گرفت، به طوری که امســال بیش از ۱۱ درصد رشــد 

تولید در کالاها محقق شد.
به گــزارش خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، »علــی اکبر 
محرابیان« در مراسم افتتاح بیست و سومین نمایشگاه 
بین المللــی صنعت برق ایــران اظهار داشــت: بازار 
محصولات جمهوری اســلامی ایران محدود به داخل 
نیســت، بلکه بازارهای منطقه و حتی کشورهای دور را 

در برخواهد گرفت.
وی با اشاره رشــد ۶۳ درصدی تعداد شرکت کنندگان 
نمایشــگاه بیست و سوم نســبت به دوره قبل، افزود: 
صنعت برق برای همه بخش های توســعه ای کشــور 
زیرســاخت ایجاد می کند و صنعتی اســت که در سال 
های پس از انقلاب اســلامی رشــد قابل ملاحظه ای 

داشته است.
وزیر نیرو با بیان اینکه تلاش ما این اســت تا ناترازی 
برق را کم اثر و برطرف کنیم، گفت: استراتژی افزایش 

ظرفیت و توســعه در ۲ ســال اخیر یکی از برنامه های 
دولت بود.

محرابیان اعلام کرد: آمــار مرکز پژوهش های مجلس 
برای هفت ماهه امســال حاکی از ثبت بالاترین رشد 
تولیــد و فــروش در صنعت برق کشــور در میان کل 
صنایع بوده است، به طوری که در تولید برق رشد ۲۲.۱ 
درصدی و در فروش افزایــش ۲۴.۸ درصدی به ثبت 

رسید.
وی ادامــه داد: راهبرد دوم، مدیریــت مصرف و بهینه 
ســازی بود که تلاش شد ناترازی را کم اثر و در زمان 
کوتاه بتوانیم آن را برطرف کنیم. تابســتان ۱۴۰۰ را به 
خاطر داریم که بــا توجه به ناترازی قابل توجه صنعت 
برق، شــاهد عدم تامین برق در بخــش تولید بودیم و 
از ۲۹ اردیبهشت خاموشــی قابل توجهی داشتیم و در 

پایدارسازی برق مشکل داشتیم.
وزیر نیرو گفت: با وجود اینکه در ســال ۱۴۰۲ به دلیل 
شــرایط آب و هوایی و افزایــش دما، محدودیتی برای 
مصرف برق در بخش خانگی انجام نگرفت، در ســال 

۱۴۰۰ مصرف برق ۴۸ میلیارد کیلووات ساعت بود.
محرابیان تاکید کرد: اگر اقدامات برای تامین برق انجام 

نمی شد شــاهد افزایش ۲۰ درصدی مصرف در بخش 
خانگی بودیم، اما با اعمال سیاســت ها و تجربه خوب 
پرداخت پاداش صرفه جویی، در ســال ۱۴۰۲ نه فقط 
شــاهد رشد مصرف نبودیم، بلکه نسبت به سال ۱۴۰۰ 
مصرف کاهش هم داشــت، به طوری که کل مصرف 

برق ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت است.
وی اضافه کــرد: در صنعت مجموع برقی که در ســال 
۱۴۰۰ تحویل صنایع شد نزدیک به ۳۶ میلیارد کیلووات 
ســاعت بود، اما این رقم در امســال به ۴۶.۱ میلیارد 
کیلووات ســاعت رسید. معنای این آمار این است که با 
شیوه مدیریت مصرف و به کارگیری ظرفیت های ملی 
و اســتفاده از ظرفیت های مردمی توانســتیم در بخش 
خانگی کاهش قابل توجهی در بخش مصرف داشــته 
باشیم و میزان صرفه جویی را به بخش تولید و صنعت 

کشور بدهیم.
وزیر نیرو گفت: برای نخستین بار در تاریخ صنعت برق 
کشــور، میزان تأمین برق صنایع از برق خانگی پیشی 
گرفت، به طوری که امســال بیش از ۱۱ درصد رشــد 
تولید داشــتیم و میزان ذخیره سیمان به ۱۵ میلیون تن 

رسید یعنی معادل ۱۰۰ روز تولید سیمان داشتیم.

محرابیان تصریح کرد: در صنعــت میلگرد، معادل پنج 
ماه تولید میلگرد کشــور موجودی تا پایان شهریور بود؛ 
این حاکی از آن اســت که صنایع انرژی با روش های 
مدیریت مصرف و افزایش مصرف در ساعت های غیر 
پیک توانســتند برنامه های تولید خــود را اجرا کنند و 

شاهد رشد بخش تولید بودیم.
وی ادامه داد: در طرح پاداش صرفه جویی مصرف برق 
بیــش از ۴۰ درصد مردم با وجود گرما، کاهش مصرف 
داشتند و در شامل دریافت پاداش شدند که از این بابت 

باید از مردم تقدیر کنیم.
وزیر نیرو افزود: در صنعت برق، از صنعتی دانش بنیان 
برخورداریــم. بهره گیری از ظرفیت هــای نخبگانی و 
دانشــگاهی شــرایط خوبی را برای صنعت برق ایجاد 
کرده که در جشنواره فن بازار از ایده ها حمایت خواهیم 

کرد.
محرابیــان گفــت: رمــز موفقیت صنعت کشــور این 
اســت که هم بــه ایده ها و هــم به بــازار توجه کند؛ 
این دو بال می توانند صنعت و تولید کشــور را توســعه 
دهنــد. ما در کنار بــازار داخلی بــه بازارهای خارجی 
توجه بیشــتری کردیم. بازار محصــولات ایران فقط 
جمهوری اســلامی نیست و بازار کشورهای همسایه با 
 جمعیت ۵۰۰ میلیون نفر و حتی بازار کشــور های دور

است.

تامین برق صنایع برای نخستین بار از بخش خانگی پیشی گرفت 
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اجتماعی

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان فیروزکوه از 
مشــاهده و تصویربرداری از یک قلاده پلنگ در پناهگاه 

حیات وحش کاوه ده خبر داد.
به گزارش ایرنــا، داریوش فرخی با اعلام این خبر گفت: 
شب گذشته یکی از اهالی روستایی در مجاورت پناهگاه 
حیات وحــش کاوه ده موفق به تصویــر برداری از یک 

قلاده پلنگ شد.
وی با اشــاره به اینکــه این شــهروند بلافاصله پس از 
تصویر برداری موضوع را به محیط زیســت شهرســتان 
اطــلاع و فیلــم را در اختیار ماموران اجرایــی این اداره 
قرار داد، تصریح کرد: همراهی شــهروندان در حفاظت از 
حیــات وحش به خصوص گونه های حمایت شــده و در 
معرض خطر انقراض و کمک به تکمیل زنجیره حراست 

و صیانت از محیط زیست بسیار مهم و تاثیرگذار است.
رییس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان فیروزکوه 
از شهروندان خواست در صورت رویت گونه های وحشی 
از جمله گربه سانان، ضمن اجتناب از رویارویی مستقیم، 
جوانب ایمنی در برخورد با حیات وحش را رعایت کرده و 
موضوع را به سرعت به اولین پاسگاه محیط بانی یا اداره 

حفاظت محیط زیست اطلاع دهند.
پلنــگ از گونه های در معرض تهدیــد و خطر انقراض 
بوده و ســازمان حفاظت محیط زیســت برای حفاظت از 
این گونه ارزشمند، برنامه عمل مدیریتی و حفاظتی تهیه 
و تدوین کــرده و این برنامه عمل در اســتان تهران در 

مرحله اجرا است.

مدرس دانشــگاه تهران با بیان اینکه بمب های فسفری 
ســلاح ممنوعه است، گفت: این بمب ها در شعاع ۱۵۰ تا 
۲۵۰ متری فرود خود، هر آنچه قرار دارد را می ســوزاند و 

نابود می کند.
به گزارش ایسنا، رژیم صهیونیستی از روز دوم جنگ غزه 
این منطقه را بارها با بمب فســفری هدف قرار داده این 
در حالیست که این بمب ها بر اساس قواعد حقوق بشری 

جزو سلاح های ممنوعه محسوب می شوند.
دکتر مهدی اســماعیلی بیدهندی در گفت و گو با ایسنا 
درباره سلاح های ممنوعه مورد استفاده رژیم صهیونیستی 
در جنگ غزه اظهار کرد: بمب های فســفری از جمله این 
سلاح هاست چراکه فســفر ماده شیمیایی  است که وقتی 
به عنوان سلاح استفاده می شود، در مکان فرود به صدها 
گلوله کوچک تر تقســیم و در شــعاع ۱۵۰ تا ۲۵۰ متری 
پیرامون خودش هر آنچه قرار دارد را می ســوزاند و نابود 

می کند.
وی اضافه کرد: گازی که بر اثر اســتفاده از این سلاح و 
ســوختن آن حاصل می شود، هم آلودگی هوا و مشکلات 
تنفسی به وجود می آورد و هم اثرات مخرب روی اعصاب 

و روان مردم به ویژه کودکان و کهنسالان می گذارد.
اســماعیلی بیدهندی در ادامه گفــت: طبق اعلام مرکز 
کنترل و پیشــگیری بیماری هــای آمریکا )CDC( این 
ماده هــم آب، هم خاک و هم موجــودات زنده را آلوده 
می کند، یعنی با جاری شدن روان آب سطحی این آلودگی 
از خاک وارد دریا می شود علاوه بر آلوده کردن محصولات 
زراعی، آبزیان را آلوده می کند. اســتفاده مردم غزه از این 
آبزیان نیز موجب ابتلای آنان به بیماری می شود بنابراین 
اســتفاده از بمب های فسفری نوعی »جنایت جنگی« به 

حساب می آید.
این مدرس محیط زیســت دانشــگاه تهران با اشاره به 
نامگذاری روز ۶ نوامبر در ســال ۲۰۰۱ از سوی سازمان 
ملــل به عنوان روز »جلوگیری از سوءاســتفاده از محیط 
زیســت در جنگ ها و مناقشات مســلحانه« اظهار کرد: 
پس از این ســال در تمام جنگ های بین المللی رخ داده 
ماننــد حمله آمریکا به افغانســتان و جنگ های به وقوع 
پیوسته در یمن، ســوریه، لبنان و غزه تمام شاخص های 
زیســت محیطی چه از نظر حقــوق بین الملل، چه از نظر 
حقوق بین الملل بشــر و حقوق بین الملل بشردوســتانه 

رعایت نشده است.
وی با اشاره به اعتراض فعالان محیط زیست در در اروپا 
و آمریکا بــه جنایات رژیم صهیونیســتی در جنگ غزه 
گفت: آنان خواستار آتش بس هستند اما جریان رسانه ای 
صهیونیســت آن ها را منکوب می کنــد.  به عنوان نمونه 
زمانی که گرتا تونبرگ - فعال محیط زیست سوئدی که 
در حــوزه تغییرات اقلیمی فعالیت می کند - در حمایت از 
مردم غزه پستی در اینستاگرام منتشر کرد، به شدت مورد 

عتاب و خطاب قرار گرفت.
اســماعیلی بیدهندی در پایان پیشــنهاد داد: نیاز اســت 
متخصصان و کارشناســان حقوقی در ســطح بین الملل 
به ویژه در کشــورهای اسلامی نســبت به ارزش گذاری 
اقتصــادی خســارات زیســت محیطی حمــلات رژیم 
صهیونیســتی بر غزه و منطقه اقــدام کنند. با انجام این 
مطالعات و ارزیابی ها ممکن اســت در کوتاه مدت نتوان 
ایــن جنایتــکاران را مورد پیگرد قــرار داد ولی در زمان 
نه چنــدان دور می توان از آنان خســارات را مطالبه کرد 
بنابارایــن انجام مطالعات، پشــتوانه حقوقی خوبی برای 

بررسی خسارات این جنایات و تخریب ها خواهد بود.

رئیس ســازمان داوطلبــان جمعیــت هلال احمر گفت: 
کمک هــای نقدی هموطنــان ایرانی به مــردم مظلوم 
فلسطین در پایان پنجمین هفته از پویش »بشردوستی« 

به بیش از ۸۷۳ میلیارد ریال رسید.
به گزارش ایرنا از سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر، 
وحید ســلیمی اظهار داشــت: پویش »بشردوســتی« با 
هدف جمع آوری کمک هــای نقدی به نفع مردم مظلوم 
غزه از طریق اعلام شــماره حساب های هلال احمر نزد 
بانک های مرکزی و ملی از ۱۷ مهر آغاز شــده اســت و 

همچنان ادامه دارد.
ســلیمی تصریح کــرد: از ابتدای فراخوان رســمی این 
پویش در تاریخ ۱۷ مهر تا روز یکشــنبه ۲۱ آبان، افزون 
بر ۸۷۳ میلیارد ریال از ســوی مردم کشورمان به شماره 
حساب های رســمی جمعیت هلال احمر نزد بانک های 

مرکزی و ملی واریز شده است.
وی به کمک ۲۶ میلیارد ریالی مردم نوع دوســت ایران 
به زلزله زدگان ولایت هرات افغانســتان در قالب پویش 
آفتــاب مهربانی خبر داد و مجمــوع کمک های نقدی 
ایرانیان به غزه و افغانســتان را در ۳۵ روز اخیر افزون بر 

۸۹۹ میلیارد ریال اعلام کرد.
رئیس ســازمان داوطلبــان گفت: هموطنــان می توانند 
کمک هــای نقدی خــود به مــردم مظلوم فلســطین 
کارت  شــماره  و  حســاب۹۹۹۹۹  شــماره  بــه  را 
۶۰۳۷۹۹۷۵۴۴۹۹۹۹۹۹ نزد بانک ملی و یا به شــماره 
کارت  شــماره  و   ۴۱۰۱۰۳۴۷۴۱۹۹۹۹۹۸ حســاب 
۶۳۶۷۹۵۷۰۷۸۷۵۸۳۳۶ نــزد بانک مرکزی یا از طریق 

شماره گیری کد دستوری #۵*۱۱۲* واریز کنند.
به گزارش ایرنا، جنایات صهیونیست ها علیه غیرنظامیان 
در نوار غزه همچنان ادامه دارد و تعداد شهدای حملات 
ارتش رژیم صهیونیستی به غزه از هفتم اکتبر )۱۵ مهر( 
تاکنون به ۱۱۲۴۰ نفر رســیده است و ۴۶۳۰ نفر از این 
تعــداد را کودکان و ۳۱۳۰ نفر از آنان را زنان تشــکیل 

می دهند.
 

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو از 
کاهش کمبود دارویی از ۴۲۰ به ۱۰۰ قلم در ســالجاری 
خبر داد و گفــت: بخش مهم ایــن کمبودها مربوط به 
آنتی بیوتیک هــا، ســرم ها، سوسپانســیون ها، داروهای 
اعصاب و روان، بیهوشــی و غیره بوده اســت که اکنون 

برطرف شده است.
بــه گزارش ایرنــا، محمد پیکانپور روز ســه شــنبه در 
یازدهمیــن همایــش چالش ها و راهکارهــای مدیریت 
بیمارمحــور دیابت در ایران که به مناســبت روز جهانی 
دیابت در دانشگاه علوم پزشکی تهران برگزار شد، افزود: 
میزان نیاز کشور به داروی متفورمین ماهانه ۱۳۵ میلیون 
عدد اســت که در ۷ ماه گذشــته ۱.۷ میلیارد عدد از این 

دارو تامین شده است.
وی بــا بیان این که کاهش کمبودهــای دارویی نیاز به 
مداخلات فراسازمانی دارد، افزود: ما تلاش خود را برای 
افزایش برنامه های تولید دارو در کشــور انجام داده ایم و 
در قسمت هایی که دچار کمبود می شدیم با تسهیل گری، 

تامین دارو از سایر مسیرها صورت گرفت.
مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو 
درباره وضعیت تامین داروهــای دیابت مانند متفورمین 
ادامه داد: میزان نیاز کشــور به داروی متفورمین ماهانه 
۱۳۵ میلیون عدد بوده و در هفت ماه گذشته یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون عدد داروی متفورمین در کشــور تولید و 
تامین شــده بنابراین دسترســی مردم به این دارو بهبود 

پیدا کرده است.
پیکانپور درباره وضعیت تامین سایر داروهای کمبودشده 
در کشور تصریح کرد: در حوزه تامین داروهای مشتق از 
پلاســما مانند آی وی آی جی و آلبومین دچار کمبودهایی 
شده ایم؛ تا انتهای امســال ۶۰۰ هزار لیتر پلاسما برای 
تهیه این داروها به خارج از کشــور ارسال می شود که با 
این اتفاق امیدواریم ســال آینده از نظر کمبود آلبومین و 

IVIG دچار مشکل نشویم.
وی افزود: همزمان پالایشــگاه پلاســما نیز در دســت 
راه اندازی اســت که تا آخر سال به بهره برداری می رسد 
و امیدواریم در زمینه تولید داروهای مشتق از پلاسما به 

خودکفایی برسیم.
افزایش ۴۰ درصدی ارز دارو در سال جاری

وی با بیان این که هفته گذشــته جلســاتی با مسئولان 
بانک مرکــزی برای تامین ارز دارو برگزار شــد، گفت: 
امســال حوزه دارو به میزان ۴۰ درصد ارز بیشــتری را 
نسبت به ســال گذشــته به خود اختصاص می دهد که 
منجــر به کاهش کمبودهای دارویی نســبت به ســال 
گذشته شده اســت؛ با این وجود برخی داروها نیاز به ارز 

اختصاصی دارند که باید تامین شود.

 
معاون وزیر آمــوزش و پرورش از پذیرفته شــدن ۱۱۶۸ نفر 
در آزمون کتبی اســتخدام کاردرمانگر و گفتاردرمانگر وزارت 
آموزش و پرورش خبر داد و اعلام کرد پس از ارزیابی تکمیلی، 
قبول شــدگان نهایی مشــمول قانون رتبه بنــدی معلمان و 

سختی کار معلمان آموزش و پرورش استثنایی می شوند.
حمید طریفی حســینی در گفت وگو با ایســنا، درباره جزئیات 
پذیرفته شــدگان مرحله اول آزمون استخدامی وزارت آموزش 
و پرورش ویژه رشــته شــغلی مربی امور آمــوزش معلولان 
)کاردرمانگــر و گفتاردرمانگر( در ســازمان آموزش و پرورش 
اســتثنایی کشــور، اظهار کرد:  به طور کلی ۲۴۱۶ نفر برای 
شــرکت در این آزمون اســتخدامی ثبت نام کرده بودند که از 
ایــن تعداد ۱۱۶۸ نفر در مرحله آزمون کتبی پذیرفته شــده و 

می توانند وارد مرحله ارزیابی تکمیلی شوند.
 وی درباره نحوه دعوت از پذیرفته شــدگان برای شرکت در 
ارزیابــی تکمیلی توضیح داد: برای ارزیابی تکمیلی ســه برابر 
تعداد ردیف های رشــته شغل محل شهرســتان ها دعوت به 
مصاحبه می شــوند به شــرطی که آخرین نفر دعوت شده به 
مصاحبه بر حسب نمره حداقل ۵۰ درصد میانگین نمره سه نفر 
اول در هر رشــته شغل محل را کسب کرده باشد؛ برای مثال 
اگر در رشــته شغل محلی دو نفر نیاز داشته باشیم تا شش نفر 
را دعوت به مصاحبه می کنیم اما به شــرطی که آخرین نفری 
که دعوت به مصاحبه می شــود حداقل پنجاه درصد میانگین 
ســه نفر اول پذیرفته شده در آن رشــته شغل محل را کسب 

کرده باشد.
 رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور تصریح کرد: 
با توجه به اینکه در شهرستان ها داوطلب زیادی برای شرکت 
در این آزمون اســتخدامی نداشــتیم تقریبا در هر رشته شغل 
محل به همان تعدادی که نیاز داریم و یا با اختلاف یک الی دو 
نفر بیشتر به ارزیابی تکمیلی دعوت شده اند. در واقع از ۱۱۶۸ 
نفر پذیرفته و دعوت به مصاحبه شده حدود هزار نفر می توانند 
پس از ارزیابی تکمیلی پذیرفته شوند و رقابت سنگین نیست.

معاون وزیر آمــوزش و پرورش دربــاره ظرفیت های خالی و 
امــکان برگزاری مرحلــه تکمیل ظرفیت بــرای یان آزمون 
استخدامی، خاطر نشــان کرد: تعدادی از شغل محل هایمان 
خالی مانده انــد که بعدها در صورت موافقت ســازمان اداری 
استخدامی می توان برای این آزمون نیز مرحله تکمیل ظرفیت 
برگزار کرد. آن زمان اگر افرادی که هم اکنون پذیرفته شده و 
حدنصاب لازم را آورده اند قبول کنند که به شهرستان دیگری 
برای ارائه خدمت روند، می توان در تکمیل ظرفیت نیز تعدادی 

نیرو جذب کرد.
طریفی با بیان اینکه افرادی که نهایتا پذیرفته می شوند، تحت 

عنوان مربی امور آموزشی معلولان  برای کاردرمانگری یا گفتار 
درمانگری جذب مدارس اســتثنایی یا مراکز جامع ســنجش، 
آموزش، توانبخشــی و مداخله به هنگام ســازمان آموزش و 
پرورش اســتثایی شده و مشــغول کار می شوند، تصریح کرد: 
ساعت کاری آنها مثل معلمان ابتدایی است و مثل بقیه معلمان 
نیز از مزایای رتبه بندی و از مزایای معلمان آموزش و پرورش 

استثنایی نظیر سنوات سختی کار هم برخوردار می شوند.
 وی در بخش دیگر ســخنان خود با بیان اینکه برای رسیدن 
به اســتاندارد مطلوب در حوزه توانبخشی، نیاز به جذب مقدار 
بیشــتری نیرو داریم، در عین حال تاکید کرد: مهم این است 
که برای اولین بار فضایی فراهم شــد تا نیروهای توان بخشی 
در طبقه بندی مشــاغل معلمان وارد شوند. در حال حاضر کار 
اداری این امر نیز در ســازمان اداری استخدامی در حال انجام 
است تا نیروهای توان بخشی نیز در نظام طبقه بندی مشاغل 
معلمان تعریف شــوند. از این به بعد می توانیم در آزمون های 
اســتخدامی وزارت آموزش و پرورش و یا در آزمون سراسری 
دانشــگاه ها اعلام نیاز خود را اعلام کــرده و نیروهای خود را 
از ایــن طریق جذب کنیم. این در حالیســت کــه در دو دهه 
اخیر هیچ جذب رسمی نیروی توانبخشی در آموزش و پرورش 

استثنایی انجام نشده بود.
 به گفته رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور، در 
این آزمون از لحاظ جنسیتی محدودیتی برای جذب نیرو وجود 
نداشته اســت و از بین ۱۱۶۸ داوطلب پذیرفته شده در مرحله 

نخست، ۹۲۰ نفر زن و ۲۴۸ نفر مرد بوده اند.
 معــاون وزیر آمــوزش و پرورش همچنین ایــن را هم گفت 
که از ۱۱۶۸ پذیرفته شــده مرحله نخســت آزمون مربی امور 
آموزش معلولان، ۴۹۲ نفر مدرک کاردرمانی و ۶۷۶ نفر مدرک 
گفتاردرمانی داشــتند که یک نفر از آنها دانش آموخته مقطع 
دکتــری، ۱۴۶ نفر دانش آموخته مقطع کارشناســی ارشــد و 

۱۰۲۱ نفر دانش آموخته مقطع کارشناسی هستند.
 وی بــا بیان اینکــه امیدواریم از بین ایــن ۱۱۶۸ نفر، جذب 
حداکثری داشته باشــیم، توضیح داد: پذیرفته شدگان مرحله 
اول ثبــت نام خود برای شــرکت در ارزیابی تکمیلی را انجام 

داده اند، این افراد از امروز سه شــنبه توسط ادارات کل آموزش 
و پرورش اســتان ها بــرای ارائه مدارک و مســتندات خود به 
منظور احراز هویت، مصاحبه گزینش و انجام کارهای پزشکی 
فراخوانده می شــوند. این کار ســه روز طول می کشد و نهایتا 
از یکشــنبه پیش رو کانون های ارزیابــی فعالیت خود را آغاز 

می کنند.
 طریفی درباره نحوه ارزیابی تکمیلی پذیرفته شدگان اولیه این 
آزمــون نیز توضیح داد: در مرحلــه ارزیابی تکمیلی صلاحیت 
عمومی، تخصصی و اختصاصی داوطلبان از طریق ســه ابزار 
»ایفــای نقش«، »طراحــی پروتکل مداخلــه ای« و »اجرای 

مداخله« احراز می شود.
در ابــزار ایفای نقش، یکی از ارزیاب هــا نقش اولیاء یا فردی 
را ایفا می کند و درباره شــرایط دانش آموز اســتثنایی صحبت 
می شــود و داوطلب باید در یک فضــای همدلانه مخاطب را 
راهنمایی کنــد. در طراحی پروتکل مداخلــه ای،  به داوطلب 
ســناریویی داده و ویژگی داوطلب اســتثنایی بیان می شــود 
و داوطلب باید متناســب با این شــرایط یــک طرح درمان یا 
پروتکلی را برای درمان آن دانش آموز اســتثنایی طراحی کند. 
در ابزار اجرای مداخله نیز داوطلب باید بر اساس یک سناریوی 
جدیدی که در اختیارش قرار داده می شــود، در یک موقعیت 
شــبیه سازی شده  جلسه درمان و مداخله برای آن دانش آموز 

را به صورت عملی اجرا کند.
 بنا بر اظهارات رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی 
کشور سه ابزار یاد شــده در ارزیابی تکمیلی دارای ۶۰۰ نمره 
هستند که سهم ۶۰ درصدی در قبولی داوطلب دارند، همچنین 
آزمون کتبی دارای ۴۰۰ نمره با ســهم ۴۰ درصدی اســت و 
نهایتا و در مجموع داوطلــب باید از هزار نمره آزمون کتبی و 

ارزیابی تکمیلی حدنصاب ۴۷۰ را کسب کند تا پذیرفته شود.
 معــا ن وزیر آموزش و پرورش اســتثنایی درباره تاریخ اعلام 
نتایج نهایی و اســتخدام و آغاز بــه کار این نیروها در مدارس 
و مراکز آموزش و پرورش اســتثنایی بیــان کرد: پس از آغاز 
ارزیابی تکمیلی از روز یکشــنبه  تقریبا ظرف مدت یک هفته 
فرآیند ارزیابی تکمیلی را انجام می دهیم و امیدواریم در آذرماه 
یا نهایتا اوایل دی ماه کار جذب این افراد انجام شــود. تا یک 
مــاه آینده نتایج نهایی مشــخص و کار جــذب نیروها انجام 

می شود.
 به گفته طریفی، دوره مهارت آموزی نیروهای جذب شــده در 
آزمون کاردرمانگر و گفتــار درمانگر وزارت آموزش و پرورش 
همزمان با آغاز به کار پذیرفته شــدگان در دانشگاه فرهنگیان 
برگزار می شــود. همچنین عمده این دوره شــامل کارآموزی 
است که در مراکز و مدارس آموزش و پرورش استثنایی انجام 

می شود.

  خبر
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رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر اعلام کرد:

کمک  ۸۷۳ میلیارد ریالی ایرانی ها 
به مردم غزه

بمب  فسفری چه بلایی بر سر محیط 
زیست می آورد؟

ثبت ۱۲۲۳۷ مورد مرگ غیرطبیعی در ایران   
مرکز آمار ایران در آخرین داده ها و اطلاعات 
خــود در بهار ۱۴۰۲ تعداد مــرگ و میرهای 
غیرطبیعی را منتشر کرده که طبق این آمارها 
در سه ماهه نخست ســال جاری ۱۲ هزار و 
۲۳۷ مورد مرگ غیرطبیعی در کشور به ثبت 

رسیده است.
آمارهای مرکز آمار نشان می دهد که در بهار 
سال ۱۴۰۱ تعداد مرگ و میرهای غیرطبیعی 
در کشــور ۱۰ هزار و ۹۷۸ مــورد بوده که در 
مجموع سال گذشته نیز ۴۶ هزار و ۶۶۴ مورد 
مرگ غیرطبیعی رخ داده اســت که این نوع 

حوادث دلایل مختلفی را به دنبال دارد.
دلایل اصلی مرگ و میر غیرطبیعی در کشور

داده های آماری مرکز آمار ایران نشــانگر این 
اســت که این میزان مرگ و میر غیرطبیعی 
دلایل مختلفی دارد که مهمترین آنها ناشی از 
حوادث رانندگی و ترافیکی، استفاده از سلاح 
برق گرفتگی،  ســوختگی،  غرق شدگی،  سرد، 

سقوط از بلندی، فوت ریلی و قطار، مسمومیت 
و سوء مصرف موادمخدر است.

یکــی از مهمتریــن موضوعاتی کــه در این 
داده های آماری بســیار دارای اهمیت اســت 
کاهش آمارها از ســال ۱۳۹۶ تاکنون اســت 
به گونه ای که تعــداد مرگ و میر غیرطبیعی 
با دلایل مطرح شــده در ســال ۱۳۹۶ رقم 
۳۶ هزار و ۸۷۳ مورد را نشــان می دهد. این 
موضوعات این مفهوم را می رســاند که تعداد 
مرگ های غیرطبیعی در کشــور در این مدت 

روند کاهشی را دارد.
مرگ ناشــی از ســلاح نیز آمــار ۳۱۲ نفر، 
غرق شــدگی ۲۸۰ نفر، ســوختگی ۵۲۶ نفر، 
برق گرفتگی ۱۸۹ نفر، ســقوط از بلندی ۶۸۷ 
نفر، فوت ریلی و قطار ۲۰ نفر، مرگ ناشی از 
مسمومیت ۹۰۴ نفر، فوت ناشی از سوءمصرف 
موادمخدر ۱۴۳۰ نفر و مرگ ناشــی از سایر 
موارد نیز ۲۸۰۴ مورد در بهار ســال جاری به 

ثبت رسیده است.

در بخــش مســمومیت ها به دلیل اســتفاده 
از ســم، دارویــی و مســمومیت ناشــی از 
مســمومیت با منوکســیدکربن است که در 
این آمارها مســمومیت با ســم ۵۱۱ مورد در 
بهار ســال ۱۴۰۲ ثبت شــده که ۳۶۳ نفر از 
آنــان مــرد و ۱۴۸ نفــر از آن زن هســتند. 
 همچنین مســمومیت دارویی ۱۹۷ مورد بوده

است.
مسمومیت ناشی از منوکســیدکربن در سال 
جاری نیز ۱۹۶ مورد به ثبت رســیده اســت 
که ۱۳۵ نفر از افرادی که به دلیل استنشــاق 
منوکســیدکربن جان خود را از دست داده اند، 
مرد و این نوع مســمومیت ها نیز باعث مرگ 

۶۱ نفر از بانوان شده است.
مرگ های ناشی از سوءمصرف موادمخدر

آمارهای مرکز آمار ایران نشــان می دهد که 
مرگ های ناشــی از ســوءمصرف موادمخدر 
خود نیز به دلایل مختلفی اســت که در این 
میــن اســتفاده از موادمخدر، مــواد محرک، 

مصــرف داروی مخــدر و مــرگ ناشــی از 
 مصــرف چندگانه در این زمینه مطرح شــده

است.
مرگ ناشــی از اســتعمال موادمخدر در سه 
ماهه نخســت ســال جاری ۱۷۳ نفر، مرگ 
ناشــی از مواد محرک ۴۰ نفر، مرگ به دلیل 
مصرف داروی مخدر ۷۸۶ نفر و فوت به دلیل 
مصرف چندگانه ۴۳۱ نفر به ثبت رســیده که 
در همه این موارد مرگ به دلیل سوء مصرف 
موادمخــدر تعداد مــردان ۱۲۱۸ نفر و تعداد 

بانوان ۲۱۲ نفر هستند.
با توجه به این داده هــای آماری کل افرادی 
که براثر مرگ ناشی از سوءمصرف موادمخدر 
در ســه ماهه نخست سال جاری جان خود را 
از دست داده اند ۱۴۳۰ نفر بودند. همچنین در 
این مدت ۲۸۰۴ مورد مرگ ناشــی از ســایر 

موارد بوده است.

سخنگوی قوه قضاییه در نشست خبری مطرح کرد:

اقدامات حقوقی برای ارسال کمک های بشردوستانه به غزه

فرمانده کل انتظامی کشــور با تأکید بر اینکه ایران ســپر اکثر 
کشــورها به خصوص اروپا و آمریکا در امر مبارزه با موادمخدر 
است،اظهار داشــت: مبارزه با مواد مخدر را خدمت به بشریت 

می دانیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار احمد رضا رادان در دومین 
روز از سفر خود به عراق همراه عبدالامیر الشمری وزیر کشور 

عراق از اداره کل مبارزه با مواد مخدر این کشور بازدید کرد.
فرمانده کل انتظامی کشــورمان ضمن قدردانی از تلاش های 
پلیس کشور عراق در امر مبارزه با مواد مخدر افزود: حقیقت امر 
این است که جناب وزیر هوشمندانه پلیس مبارزه با مواد مخدر 
را مســتقل کردند، چون موضوع آلودگــی مردم به مواد مخدر 
مخصوصاً جوانان یکی از مسیرهای دشمن برای ضربه زدن به 
نظام هاست و طبیعی است که کشور عراق هم مستثنی نیست.

سردار رادان با اشاره به اینکه یک سال از شروع فعالیت پلیس 
مبارزه بــا مواد مخدر عراق می گذرد ولی نتایج خوبی داشــته 
اســت، تصریح کرد: به نظرم رســید که رئیس پلیس مبارزه با 

مواد مخدر انگیزه بالایی در این موضوع دارد.
وی ادامــه داد: جمهوری اســلامی ایران به عنــوان یکی از 
کشــورهایی که در خط مقدم مبارزه با مــواد مخدر قرار دارد، 
تاکنون بالغ بر چهار هزار شهید در این راه تقدیم نموده است.

ســردار رادان تصریح کرد: آمار کشفیات ما در جهان همانندی 
ندارد و ما ســالانه نزدیک به یک هــزار و ۱۰۰ تا یک هزار و 
۱۳۰۰ تن کشــفیات مواد مخدر داریم، یعنی میانگین روزانه ۳ 
تن و این کشفیات همه در یک عملیات به دست نمی آید گاهاً 
در یک روز ۸۰ تا ۹۰ عملیات انجام می شــود تا سه تن آورده 

داشته باشد.

فرمانده کل انتظامی جمهوری اســلامی ایران وجود مرزهای 
طولانی کشــورمان با کشور افغانستان و پاکستان را یادآور شد 
و گفت: مأموران ما ســخت ترین عملیات هــا را برای مبارزه با 
مواد مخدر دارند و در حقیقت ما در مرز دو کشــور افغانستان و 

پاکستان مرزبان هر دو کشوریم.
سردار رادان در ادامه به اقدامات پلیس جمهوری اسلامی ایران 
در بحث مقابله ای اشــاره کرد و افزود: مــا برای جلوگیری از 
هرگونه قاچاق مواد مخدر و ورود آن به کشــورمان روش های 
مختلفی همچون دیوارکشی. حصار و غیره استفاده نموده ایم و 
به همین واســطه بخشی از مواد مخدر به سمت دریا می رود و 

کار را سخت تر می کند.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر متأســفانه در افغانستان 
سالانه هفت هزار تن مواد تولید می شود و این یعنی یک جنگ 
تمام عیار و زمانی که آمریکایی ها وارد افغانســتان شــدند این 
نویــد را هم دادند که برای مبارزه با مواد مخدر اقداماتی انجام 
خواهند داد ولی از آن ســال ها نه تنها کشت مواد مخدر کمتر 
نشــد بلکه حدوداً ۵۰ برابر بیشــتر هم شــد که این هم هدیه 

آمریکایی ها بود.
ســردار رادان با تأکید بر اینکه افغانستان غیر از تولید و کشت 
هفت هزار تن تریاک در یک ســال یکــی از بزرگترین تولید 
کنندگان شیشــه نیز به شــمار می رود، افزود: در حقیقت و با 
انصاف اگر بخواهم بگویم باید اعتراف کنم جمهوری اسلامی 
خود را سپر اکثر کشــورها علی الخصوص اروپایی ها و غربی ها 
کرده و مــا این مبارزه را خدمت به بشــریت می دانیم و حتماً 
اعتقاد داریم که با همکاری شما می توانیم دریچه های زیباتر و 

بهتری رو به دنیای عاری از مواد مخدر باز کنیم.

فرمانــده کل انتظامــی کشــورمان در ادامه ســخنان خود با 
بیــان اینکه همه متخصصان می دانند بــرای تبدیل تریاک به 
مرفین و هروئیــن حدوداً ۱۰ کیلو تریاک لازم اســت تا یک 
کیلو مورفین و هروئین تولید شــود، افــزود: بعد از آن مرفین 
با پیش ساز تبدیل به کریســتال می شود که بخشی به سمت 
 اروپا می رود اما بخشــی از آن ســر ریز پیــدا می کند به ایران

و عراق.
ســردار رادان خطاب به وزیر کشور عراق گفت: جناب الشمری 
با اطمینان خاطــر عرض می کنم نه تنهــا در این حوزه بلکه 
در همه حوزه ها می توانیم همکاری کنیم و عملیات مشــترک 
داشته باشیم و بنده دیگر واضح تر از این نمی توانستم بگویم که 
می شود یک اتاق دوجانبه تشکیل داد تا در این خصوص سطح 
همکاری بالاتر برود و ان شاء الله به زودی می توانیم این را به 

عنوان اولین اقدام بگذاریم.
وی با تأکید بر اینکه باید حلقه بین تولید و مصرف را قطع کنیم 
تصریح کرد: سه حلقه توزیع تا مصرف داریم، حلقه اول عرضه 
کننــده و مواد فروش عمده، حلقه دوم مواد فروش خرد و حلقه 
سوم مصرف کننده و ما این تجربه را داریم که وقتی حلقه دوم 
را بگیریم هرگز بین حلقه اول و سوم ارتباطی نیست و خیلی از 

عملیات ها روی حلقه دوم است.
فرمانــده کل انتظامی جمهوری اســلامی ایــران از آمادگی 
کشــورمان برای همکاری با کشور عراق در تمام زمینه ها خبر 
داد و گفت: ما آماده ایم با تمام امکانات در کنار شــما باشیم و 
دســتگاه های آشکارساز و مرکز آموزش سگ های موادیاب که 
یکــی از ارزنده ترین ها در جهان می باشــد را جهت آموزش و 

هرگونه خدمت در اختیار شما قرار دهیم.

سردار رادان؛ ایران سپر کشورها در امر مبارزه با مواد مخدر است
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قسمت بیست و دوم:

حکایت

در آن عصری که ]....[ بود

جدالی آسمان را با زمین بود

تگرگ از ابر می بارید چون تیر

که بودی وزن هر یک دانه، یک سیر

تگرگی تند و تیز آمد ز بالا

بزد محکم به فرق طاسِ ].....[

سر او را شکست و خون روان شد

از آن خون ریش]....[ ارغوان شد

به درد آمد دلش از این تصادف

به سوی خانه آمد، بی توقف

ز سنگ خاره آن جا هاونی داشت

دوید و دسته اش را زود برداشت

به زیر آسمان بگرفت آن را

به صد ناراحتی گفت آسمان را:

» هنر نبوَد شکستن کلهّ ی من«

اگر مردی، سر این دسته بشکن!

تو هم ای پهلوان شیر صولت

به دنیا صاحب اقبال و دولت

در این جا با وجود این حریفان

چرا سرشاخ گشتی با ضعیفان؟

مگس وزنم من از باریکیِ تن

تو هستی کرگدن وزن، ای تهمتن

مگس با کرگدن کشتی بگیرد؟!

خِرد این کشمکش را کی پذیرد؟

اصولًا در چنین دور و زمانه

نباشد جنگ، کاری عاقلانه

بیا تا جمله با هم یار باشیم

نه با هم بر سر پیکار باشیم

وَگر با جنگ بستی عهد و پیمان

بفرما! این تو و این هم قدَرخان!

ادامه دارد

کتاب مســتطاب حسین کرُد 
ی شبستر

?....اثر: مرحوم ابوتراب جلی

شماره 64283
شنبه 

27 آبان  1402

با همکاری تنگاتنگ خواجه شــمس الدین محمد حافظ 

شیرازی در وصف لعبتی فربه که آه از نهاد خلقی برآورده 

و تومار چندی را به هم پیچیده است:

شکم؟! نه ، توبره؟! نه ، قدر یک انبار جا دارد

تمام سفره را بلعیده و باز اشتها دارد

هنر قدر سر سوزن، سلیقه در حدود صفر

زبان اندازه ی کافیّ و صدجور ادعا دارد

چه گویم شرح این لعبت که بر رخسار میمونش

جدای جوش چرکی، چالهایی این هوا! دارد

»چو عاشق می شدم گفتم که بردم گوهر مقصود«

ندانستم که این اعجوبه ، نیش اژدها دارد

دمار از من درآورده ست با دستان ِ سنگینش

که از نرمی کف ِ دستی شبیه سنگ پا دارد

“مرا عهدیست با جانان که تا جان در بدن دارم”

کنار ِ کار ِ بیرونم ، به کار ِ خانه وا دارد

»هلالی شد تنم زین غم که با طغرای ابرویش«

گمانش می رسد شمشیر ِ رستم در لقا دارد

»نگارم دوش در مجلس به عزم رقص چون برخاست«

مشخص شدکه معیوب است و لنِگی تا به تا دارد

غلام ِ چشم این شوخم که با جادوی گیسویش

دمادم رشته ای از موی خود توی غذا دارد

»تو را آن به که روی خود ز مشتاقان بپوشانی«

که جز چین و چروک و جوش ، پلکت اگزما دارد

کمی با من مدارا کن که بعد از ازدواج ای “زن”

به جان ِ مادرت، این “مرد” مالیخولیا دارد

»چه خوش صید دلم کردی بنازم چشم لوچت را«

که در -”آهوی وحشی” صید کردن- دکترا دارد

اگر دنبال درمانی به شاکی سر بزن گاهی!

برای کرم آسکاریس هم ، حتما دوا دارد

حمید اسماعیلی - تهران

نقیضه

کاریکاتور:	کتاب		

کتاب
در محله ی ما جمعه بازاری وجود دارد که همه چیز در آن 
پیدا می شــود. از شیر مرغ بگیر تا جان آدمیزاد. در این بازار 
یک نفر هم بســاط کتاب فروشــی دارد. هفته پیش، خانم 
محترمه ای می خواســت » دیوان ایرج میــرزا « را بخرد. 
کتاب فروش گفت:» این کتاب به درد خانم ها نمی خورد.« 

و به جای آن کتاب آشپزی به خانم داد.

و باز هم کتاب
این هفته هم، همان کتاب فروش با دو ســه جوان صحبت 
می کرد و می گفــت:» یکی از این کتاب هــا چاپ قبل از 
انقلاب است و یکی چاپ بعد از انقلاب. این که چاپ قدیم 

است، گران تر است، چون همه روش ها را نوشته.«
جوان ها گفتند:» ما چاپ جدیدش را می خواهیم. چون بعد 

از انقلاب روش ها عوض شده«.
فکر بد نکنید. آن ها داشتند درباره کتاب های کاراته و فنون 

رزمی صحبت می کردند.
نوشته ی: زنده یاد عمران صلاحی

هفته ی کتاب

ایران اینترنــت 
وزیر ارتباطات گفت:

»تا پایان سال ۸ میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار می گیرند 
و سرعت اینترنت تا ۸۰ برابر افزایش می یابد«.

افتاب یزد
می گویند بــا توجه به وعــده وعیدهای گوناگــون و رنگارنگ وزیر 
ارتباطات در خصوص ســرعت بالای اینترنت ایران، یک روز حضرت 
ایــوب و حضرت نوح و لقمان حکیم و قارون تصمیم گرفتند با اینترنت 

فوق پیشرفته و فوق مدرن موعود وزیر ارتباطات کار کنند...
راویــان اخبار روایت کرده اند که نوح با عمر افســانه ای، ایوب با صبر 
مثال زدنی، قارون با گنــج فراوان و لقمان با دنیایی از ادب و معرفت، 
عزم خود را جــزم کرده، لباس رزم را بر تن کرده و پا به میدان مبارزه 
گذاشــته اند تا از این گنجینه ارتباطــات وزیر طرفی ببندند و بهره ای 

ببرند...
می گویند این بزرگواران تا ان جایی که توان داشــته اند، تلاش کرده 
اند، جدا از ثروت و ســجایای اخلاقی و تربیتــی و صبر و ادب و عمر 

طولانی خدادای شان، بسیاری ترفندهای دیگر را نیز که در این حیطه 
فراگرفته بودند به کار بســته و بر ســر این کار گذاشته اند، تا که شاید 
سعادتی نصیب شان گردد و در این وادی رکوردی بشکنند و به عنوان 
نمونه هم که شــده حداقل یک بار به ایــن اینترنت پیچیده فوق النور 
کذایی وزیر اعظم دسترســی پیدا کنند، ولی با همه فداکاری و از خود 
گذشتگی، در نهایت نتوانسته اند نتیجه ای بگیرند، و دست از پا درازتر 

به خانه بازگشته اند.
انچه در این راستا بر کارشناسان فن حوزه اینترنت دنیا واضح و مبرهن 
گردیده اســت بی نتیجه بودن تلاش این بزرگواران اســت که در این 
راستا متاسفانه عمر حضرت نوح کفایت نکرده است، حضرت ایوب صبر 
مثال زدنی اش را از دســت داده اســت، لقمان حکیم ادب و معرفتش 
را فدا نموده اســت و قــارون بیچاره گنج افســانه اش را در راه وعده 

وعیدهای وزیر اعظم به تاراج داده است....

»فضول محله«

اثر:	استاد	غلامرضا	کیانی	رشید

ســر و کلهّ ی چند آدم مشــکوک 
در حوالی خانه ی ما پیدا شــده، از 
صاحبان آن هــا خواهش دارم هر 
چه زودتر نسبت به جمع آوری آن 
ها اقدام و خانــواده ای را از دلهره 

نجات دهند!

»یک نویسنده«

Uپیدا شده

کشاوررزان فروش مستقیم محصولاتی را که روی 

دستشان مانده آغاز کردند .

حراج حراج!...  آتیش زدم به مالم !
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در حالی که عکس های »تلسکوپ فضایی جیمز وب« 
از اعماق فضــا واضح و خیره کننده هســتند، »آژانس 
فضایی اروپا« یک نمای ماهــواره ای مبهم را از زمین 
 منتشــر کرده اســت که رنگ های آن اشــتباه به نظر 

می آیند. 
بــه گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، در زمانی که 
بشــریت تجهیزاتی را برای تهیه کــردن تصاویر تقریبا 
واضــح از کیهان دارد، عکس جدیــد »آژانس فضایی 
اروپا« از زمین بســیار جالب است. این عکس تار است، 
رنگ های آن اشــتباه به نظر می رسند، سیاره در مرکز 
قرار ندارد، نیمی از کل ســیاره در ســایه اســت و اگر 
بخواهیم صادقانه بگوییم، به نظر می رســد که شخصی 

در اوایل سال ۲۰۰۰ آن را با تلفن تاشو گرفته است.
بخشــی از جذابیت عکــس مورد نظر این اســت که 
براساس گفته آژانس فضایی اروپا، با دوربینی به اندازه 
لبه یک ســکه روی ماهواره ای که از ســه جعبه بسیار 
مینیاتوری ســاخته شده، گرفته شده است. این ماهواره 
»TRISAT-R« نــام دارد و بــه گفتــه »ایزتوک 
کرامبرگر«)Iztok Kramberger( مدیر پروژه این 
ماموریــت، دوربین کوچک با اندازه کمتر از دو میلی متر 
مکعــب از یک جرم با ابعاد تقریبا یک تریلیون کیلومتر 
مکعب که سیاره زیبای ماست، از هزاران کیلومتر دورتر 

عکس گرفت.
این قاب نه تنها نشــان می دهد بشر چگونه به نقطه ای 
رسیده است که یک دوربین کوچک تر از ناخن می تواند 
۶۰۰۰ کیلومتر به ســمت بالا پرواز کند و عکســی را 
از کل جهــان ما بگیرد، بلکه نشــان می دهد این یک 
عکس واقعی اســت. در مقابل، پیچیدگی های فروسرخ 
»تلسکوپ فضایی جیمز وب«، لایه ای از فاصله را بین 
ما و کهکشــان هایی اضافه می کند که آنها را به تصویر 
می کشد. وضوح پرتره زمین معروف به »مرمر آبی« که 
در ماموریت »آپولو ۱۷« ثبت شد، باورنکردنی است اما 

می تواند صحنه را کمی سورئال کند.

 عکس معروف به »مرمر آبی« که در هفتم دسامبر 
۱۹۷۲ توسط خدمه ماموریت »آپولو ۱۷« گرفته 

شد. 
اگر تعجــب کرده اید کــه چــرا TRISAT-R این 
عکــس را گرفتــه، باید گفت این ماهــواره که دومین 
ماموریــت اســلوونی اســت، در ســال ۲۰۲۲ به مدار 
میانــی زمین پــرواز کــرد و محموله های تشــخیص 
تشعشــع و دســتگاه های تصویربــرداری را به همراه 
TRISAT-R اساســا کمــک کردن به  برد. هدف 
دانشــمندان برای مطالعه کردن آن چیزی است که در 
بخش هایی از جو زمین به نام »کمربندهای تشعشــعی 
)Van Allen Radiation Belts(»آلــن  ون 

می گذرد.
کمربندهــای تشعشــعی ون آلن، مناطقی در پوســته 
خارجی ســیاره ما هســتند که از ذرات بــاردار زیادی 
میزبانی می کنند. کمربند بیرونی، ذراتی را که از خورشید 
منشا می گیرند، در خود نگه می دارد. این در حالی است 
که کمربنــد داخلــی دارای ذرات ناشــی از پرتوهای 
 کیهانی اســت که تقریبا با ســرعت نور در فضا حرکت

می کنند. 
 TRISAT-R آژانس فضایی اروپا می گوید که مسیر
از میــان کمربنــد داخلی و همچنین از قلب یونوســفر 
زمین عبــور می کند. تعداد زیــادی ذرات باردار نیز در 

اطراف وجود دارند.
دانشــمندان علاوه بر محموله های تشــخیص تشعشع 
که ایــن مناطق فوق بــارور اطراف زمیــن را مطالعه 
 می کنند، TRISAT-R را به دوربین هایی نیز مجهز 

ردند. 
گــروه TRISAT-R در کنار ماهــواره، دوربین های 
فوق العاده کوچکی را فرســتادند که با لنزهای شیشه ای 
بوروسیلیکات شــفاف ساخته شــده اند. لنزها مستقیما 
روی حســگرهای تصویر ۳۲۰x۳۲۰  پیکســل نصب 
 شــده اند. اینجاست که به نمای معیوب اما شگفت انگیز

می رسیم.
کرامبرگــر گفــت: عکس حاصــل از زمیــن وضوح 
بســیار پایینــی دارد زیــرا ایــن دوربین های بســیار 
کوچک بــرای تصویربــرداری زمینــی در نظر گرفته 
نشــده بودند. به عــلاوه، این ماهــواره از »مغناطیس 

کننده هــای«)Magnetorquer( نســبتا ضعیفــی 
اســتفاده می کند که به میدان مغناطیســی زمین فشار 
 می آورنــد. بنابراین، دســتیابی به جهت دقیق دشــوار

است.
کرامبرگر توضیح داد که علاقــه اصلی گروه در رابطه 
بــا تصویربرداری، ثبت کردن نمونه هایی از به اصطلاح 
»اثر خورشــید ســیاه«)Black Sun effect( بود. 
ایــن اثر زمانی اتفاق می افتد که اشــباع بیش از اندازه 
پیکسل ها در یک عکس می تواند باعث شود که مناطق 

بسیار روشن، تاریک به نظر برسند.

پژوهشــگران مــواد ســرامیکی خنک کننــده را برای 
ســاختمان های پایدار ســاخته اند که به تازگی با الهام از 
محیط زیســت طراحی شده اســت و می تواند این حوزه 

را متحول کند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، پژوهشــگران یک 
ماده خنک کننده تابشــی غیرفعــال)PRC( را معرفی 
کرده انــد که برای افزایش بهــره وری انرژی در صنعت 
ساخت  و ســاز طراحی شده است و ابزار امیدوارکننده ای 

در مبارزه با گرمایش جهانی ارائه می کند.
پژوهشگران دانشگاه سیتی هنگ کنگ)CityU( ماده 

جدیدی به نام سرامیک خنک کننده ساخته اند.
مطابق با بیانیه رســمی پژوهشــگران، این ماده جدید 
طراحی شــده، خواص نوری با عملکرد بالا برای تولید 
خنک کننده بدون انرژی و سردکن را به نمایش گذاشته 

است.
ادوین تسو چی یان دانشــیار دانشگاه سیتی هنگ کنگ 
و یکــی از نویســندگان این مقاله می گوید: ســرامیک 
خنک کننده ما خواص نوری پیشرفته و قابلیت کاربردی 
زیادی دارد. رنگ، مقاومت در برابر آب و هوا، اســتحکام 
مکانیکی و توانایی کاهش اثر لیدنفراست)پدیده ای که از 
انتقال حرارت جلوگیری می کند و خنک سازی مایع روی 
سطح داغ را بی اثر می کند( از ویژگی های کلیدی هستند 
که طبیعت پایدار و همه کاره این سرامیک خنک کننده 

را تضمین می کنند.
منحصر به فرد بودن این ماده

این مطالعه نشان می دهد که استحکام اساسی و منحصر 
به فرد این ماده ســرامیکی از ســاختار متخلخل سلسله 

مراتبی آن ناشی می شود.
ساخت این ساختار با استفاده از عناصر غیر آلی معمولی 
مانند آلومینا ســاده است. این روش شــامل دو مرحله 

اساسی است: وارونگی فاز و تَف جوشی.
از روش های شکل دهی  تَف جوشی)Sintering( یکی 
مواد فلزی و ســرامیکی است. تف جوشی به چسباندن یا 
چســبیدن ذرات یک یا چند ماده بــه یکدیگر از طریق 
ذوب ســطحی بر اثر حرارت، همراه با فشار یا بدون آن، 
به  طــوری  که به صورت یک توده جامــد درآیند، گفته 
می شود. اساس کار این روش کاهش انرژی آزاد سطحی 

ذرات در اثر چسبیدن به یکدیگر است.
قابل ذکر اســت که این تکنیک به تجهیزات پیچیده یا 
مــواد گران قیمت نیاز نــدارد و همین موضوع، تولید در 
مقیاس بزرگ ســرامیک های خنک کننده را عملی تر و 

دست یافتنی تر می کند.
علاوه بر این، این ســرامیک خنک کننده به دلیل وجود 
فاصله شــکاف باند زیاد با آلومینا، جذب نور خورشید را 

کاهش می دهد.
چی یان توضیح داد: این سرامیک خنک کننده از آلومینا 
ساخته شده اســت که مقاومت مطلوبی را در برابر اشعه 
فرابنفــش فراهم می کند، چیزی که یک نگرانی رایج در 
اکثر طرح های PRC مبتنی بر پلیمر است. همچنین با 
تحمل دمای بیش از ۱۰۰۰ درجه ســانتی گراد، مقاومت 
فوق العاده ای در برابر آتش از خود نشــان می دهد که از 
قابلیت های بیشتر مواد PRC مبتنی بر پلیمر یا فلز فراتر 

می رود.
پژوهشگران همچنین دو ویژگی دیگر به این ماده اضافه 
کردند تا کارایی کلی آن را بهبود بخشــند. اولین ویژگی 
از حشــرات فوق العاده درخشان معروف به سوسک های 
Cyphochilus به دســت آمد، در حالی که ویژگی 
دوم مبتنی بــر پراکندگی Mie بود، پدیده ای که در آن 

ذرات، نور را پراکنده می کنند.
این ســرامیک خنک کننده توانســت با تقلید روشنایی 
طبیعی این سوسک ها و بهینه سازی ساختار متخلخل بر 
اســاس این اصل پراکندگی، تقریباً تمام طول موج های 
نور خورشــید را پراکنده کند. این منجــر به بازتاب نور 
خورشــید به میزان استثنایی ۹۹.۶ درصد شد که یکی از 

بالاترین مقادیر اندازه گیری شده است.
عــلاوه بر این، این ســرامیک خنک کننده در شــرایط 
مختلــف آب و هوایــی عملکرد خوبــی دارد و پایداری 
شیمیایی و همچنین استحکام مکانیکی قابل توجهی را 
از خود نشــان می دهد که آن را برای استفاده گسترده در 

فضای باز مناسب می سازد.
چی یان افزود: آزمایش ما نشــان داد که استفاده از این 
ســرامیک خنک کننده روی سقف خانه می تواند بیش از 
۲۰ درصد الکتریسیته برای خنک سازی فضا صرفه جویی 
کند که پتانســیل بــالای آن را در کاهش اتکای مردم 
به اســتراتژی های خنک کننده فعال سنتی تأیید می کند 
و راه حلــی پایدار برای اجتناب از تحمیــل اضافه بار بر 
شــبکه برق، کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای و ایجاد 

جزایر گرمایی شهری ارائه می دهد.
هزینه کم و دوام این ماده، آن را به یک کاندیدای عالی 
برای تجاری سازی در کاربردهای مختلف، عمدتاً ساخت 

و ساز ساختمان در آینده نزدیک تبدیل می کند.
این فناوری نشــان دهنده پیشــرفت قابــل توجهی در 
پیگیری روش های ســاخت و ســاز پایدار و ســازگار با 

محیط زیست است.
با افزایش دمای کره زمین، نیاز به سیســتم های خنک 
کننده نیــز افزایش می یابد، سیســتم هایی که به تداوم 
تغییرات آب و هوایی کمک می کنند. بنابراین مواد پایدار 
راه حلی برای این نیاز فزاینده بدون بدتر شــدن اوضاع 

ارائه می دهند.
این پژوهش در مجله ســاینس)Science( منتشر شده 

است.

  کهکشان   تازه های علم

ابداع مواد سرامیکی خنک کننده 
برای ساختمان های پایدار

یک عکس اشتباه از زمین!
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بی شــک این هفته یکی از مهم تریــن هفته ها برای هوش 
مصنوعی از زمان عرضه چت جی پی تی )ChatGPT( در 

سال گذشته، بوده است. 
بــه گــزارش ایســنا و به نقــل از ســی ان ان، شــرکت 
اپن ای آی)OpenAI( از جدیدترین نسخه فناوری خود که 
زیربنای چت بات های همه گیر چت جی پی تی است، رونمایی 
کرد. ایلان ماســک اعلام کرد خبر از ورود یک رقیب برای 
چت جی پی تی به نــام گروک)Grok( داد کــه به پلتفرم 

اجتماعی او یعنی ایکس)توییتر سابق( اضافه می شود.
یک کمیته فرعی ســنا درباره مقــررات هوش مصنوعی در 
فضای مراقبت های بهداشتی، حمله هدفمند علیه اپن ای ای 
و اولین دســتگاه پوشــیدنی هوش مصنوعی که قصد دارد 

روزی جایگزین تلفن های همراه هوشمند شود، برگزار شد.
 ABI تحلیلگــر   ،)Reece Hayden(هایــدن ریــس 
Research می گوید: این موارد مهم نشــان دهنده سرعت 

رشد بازار هوش مصنوعی است.
هایدن خاطرنشــان کرد که این هفته، نمونه ای از آنچه در 
این صنعت در حال رخ دادن است را نشان داد. جامعه هوش 
مصنوعــی با برقراری تعادل میان ســرعت و حرکت تلاش 

می کند تا نوآوری و رقابت را حفظ کند.
هایدن افزود: به طور کلی، این یک هفته بزرگ بود.

در ادامه نگاهی دقیق تر به تمــام مواردی می اندازیم که در 
این هفته ی مهم برای هوش مصنوعی رخ داد.

روز بزرگ اپن ای آی
شــرکت اپن ای آی میزبان اولین کنفرانس توسعه دهندگان 
خود حدود یک ســال پس از رونمایی از چت جی پی تی بود 
که به تجدید رقابت در بین شرکت های فناوری برای توسعه 
و استقرار ابزارهای هوش مصنوعی مشابه در محصولاتشان 

کمک کرد.
این شــرکت از مجموعه ای از به روز رسانی های ابزار هوش 
مصنوعــی، از جملــه توانایی توســعه دهندگان برای ایجاد 
نسخه های سفارشی چت جی پی تی به نام جی پی تی رونمایی 
کرد. جی پی تی ها می توانند به پایگاه های داده متصل شوند، 
در ایمیل ها مورد اســتفاده قرار بگیرند یا سفارشات تجارت 
 )Sam Altman(الکترونیک را تســهیل کنند. سم آلتمن
مدیر عامل شــرکت اپن ای آی در چند دقیقه نشــان داد که 
چقدر آســان است که هر کسی بدون تجربه کدنویسی، یک 

جی پی تی ایجاد کند.
این شرکت همچنین در حال توسعه فروشگاه جی پی تی است 
که از اواخر این ماه شــروع به کار می کند تا جی پی تی ها را 
قابل جستجو کند. مشابه سایر فروشگاه های اپلیکیشن، این 
شرکت ابزارهای مفیدی را در دســته هایی مانند بهره وری، 

آموزش و »تنها برای سرگرمی« مشخص می کند.
  )Turbo ۴-GPT(آلتمن همچنیــن چت جی پی تی توربو
را به نمایش گذاشــت که آخرین نسخه از فناوری که چت 
جی پی تی اســت. او گفت که اکنون می تواند ورودی هایی را 
پشــتیبانی کند که برابر با حــدود ۳۰۰ صفحه از یک کتاب 

استاندارد هستند یعنی حدود ۱۶ برابر بیشتر از مدل قبلی.
آلتمن در مورد رشــد این پلتفرم نیز اطلاعات بیشتری را به 
اشــتراک گذاشت و گفت که در حال حاضر حدود دو میلیون 
توسعه دهنده از این پلتفرم استفاده می کنند و حدود ۹۰ درصد 
از شرکت های فورچون Fortune(۵۰۰ ۵۰۰( از ابزارهای 
داخلی اســتفاده می کنند. چت جی پی تی در حال حاضر ۱۰۰ 

میلیون کاربر فعال دارد.
دستگاه پوشیدنی هوش مصنوعی

اســتارت آپ هیومن)Humane(، اســتارت آپی است که 
توســط کارمندان سابق اپل تاسیس شــده و اولین دستگاه 
 Ai(پوشــیدنی هوش مصنوعی خــود به نــام ای آی پین
Pin( را معرفی کرده اســت. این ابزار کوچک چشمک زن 
به لباس ها متصل می شــود. این شرکت قصد دارد در نهایت 
با نمایش اطلاعات بر روی دست کاربر جایگزین تلفن های 
هوشمند شــود و توانایی پاسخگویی به تماس های تلفنی و 
انجام کارهای مختلف را بدون در دست گرفتن تلفن همراه 

هوشمند ارائه دهد.
 این شــرکت همچنین گفت که ای آی پین مجهز به هوش 
مصنوعی بوده و توانایی هایی همچون جستجو، ارسال پیام و 

مدیریت به هم ریختگی ایمیل ها را دارد.
ای آی پین که بر روی پردازنده اســنپدراگون اجرا می شــود 
و دارای موتــور هــوش مصنوعــی کوالکام اســت، دارای 
حسگرهای عمق و حرکت، دوربین فوق عریض و نمایشگر 

جوهر لیزری است.
 ،)Arun Chandrasekaran(چاندراســکاران آرون 
تحلیلگر گارتنــر، می گوید که این رونمایی نشــانه »گامی 
مهم در طراحی ســخت افزارهای آینده نگرانه« برای مولدها 

و کاوش در راه بالقوه جدید تعامل انسان و خودرو است.
اگرچه این شــرکت وعده وجود یک باتری که تمام روز کار 
می کند را می دهد اما هایــدن می گوید که بزرگترین چالش 
برای استقرار هوش مصنوعی روی یک دستگاه، عمر باتری 
اســت. با توجه به اینکه این دستگاه بســیار کوچک است، 

جالب است که ببینیم عمر باتری آن مناسب است یا خیر.
نگرانی های دیگــری نیز وجود دارد. هایدن می گوید: هوش 
مصنوعی همیشــه فعال که داده ها را جمع آوری و پردازش 
می کنــد، واقعا اعتماد کامل یک جامعه را از آن خود می کند 

چیزی که در حال حاضر بعید است به وقوع بپیوندد.
ای آی پین که هزینه آن از ۶۹۹ دلار شــروع می شود، از روز 

پنجشنبه ۱۶ نوامبر در ایالات متحده در دسترس خواهد بود.
ورود گروک

ایکس ای آی)X Ai( در یک پست وبلاگی اعلام کرد که از 
کتابی به نام »راهنمای مسافران مجانی کهکشان« که یک 
رمان علمی تخیلی کمدی از نویســنده بریتانیایی داگلاس 
آدامز است، الهام گرفته اســت. گروک برای پاسخ دادن به 
سوالات با کمی شــوخ طبعی عمل می کند و دارای رگه ای 
سرکش است، بنابراین اگر از طنز متنفرید لطفا از آن استفاده 

نکنید.
اســتارتاپ »ایکس ای آی« ایلان ماسک از یک چت بات به 
نام گروک بــرای برخی از کاربران ایکس رونمایی کرده که 
به گفته او دارای طنز کنایه آمیزی شــبیه به خود او اســت. 
ماسک که از یک سال پیش مالکیت  ایکس)توییترسابق( را 
در اختیار دارد. او می گوید که گروک با داشــتن »دسترسی 

آنی« به اطلاعات این پلتفرم آموزش می بیند.
ماســک گفت که گروک هنوز در مراحل اولیه آزمایش است 
اما به زودی به ســرویس پریمیوم ایکس در ایالات متحده 
اضافه خواهد شــد. این سرویس شــامل ویژگی هایی مانند 

تیک آبی با قیمت ۱۶ دلار در ماه است.
ماســک یکی از بنیانگذاران اپن ای آی اســت، اما پنج سال 
پیش تا حدودی به دلیــل اختلاف نظر در مورد هدایت این 

شرکت از سِمت خود کناره گیری کرد.
یک حمله هدفمند

دو روز پــس از کنفرانس توســعه دهندگان، اپــن ای آی با 
قطعی های گســترده در خدمات خود مواجه شد که بعدا آن 
را به حملات هدفمند احتمالی به سرورهای خود نسبت داد. 
این شــرکت عصر چهارشنبه در وب ســایت خود نوشت که 
»بــا قطع های دوره ای به دلیل الگوی ترافیک غیرعادی که 

منعکس کننده یک حمله است، سروکار دارد«.
حمله DDoS یا حمله محروم ســازی از سرویس، معمولا 
به مواردی اشــاره دارد که یک سرور اینترنتی را پر از کاربر 

می کنند تا ترافیک عادی را مختل کند.
کاربران در روز چهارشنبه قادر به دسترسی به همه ابزارها و 
خدمات اپن ای آی  نبودند و پیامی دریافت کردند که ظرفیت 

پلتفرم کامل است.
این شرکت به سی ان ان گفت که اطلاعات هیچ کاربری به 

خطر نیفتاده است.
اطلاعات بیشتر در مورد هوش مصنوعی

شــرکت های بزرگ فناوری نیز به سرمایه گذاری دو برابری 
روی هوش مصنوعی ادامه می دهند. رویترز گزارش داد که 
آمازون میلیون ها دلار بــرای آموزش یک هوش مصنوعی 
 بــا نــام الیمپــوس)Olympus( ســرمایه گذاری کرده

است.
علاوه بر ایــن، یوتیوب در حال آزمایــش ابزارهای هوش 
مصنوعی اســت که به ســؤالات مربوط به محتوا پاســخ 
می دهــد، توصیه هایی ارائه می کند و موضوعات را در بخش 

نظرات ویدیوها خلاصه می کند.

هوش مصنوعی هفته ای مهم را پشت سر گذاشت

نتایج یک مطالعه جدید نشــان می دهد که 
هر یک از سوراخ های بینی ما بوی جهان را 
به شکلی منحصر به فرد استشمام می کنند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از اس ای، ما به 
لطف مغز باهوش خود متوجه این نمی شویم 
که دو ســوراخ بینی ما در واقــع به نوعی 
مســتقل از هــم کار می کنند، چــرا که به 
نظر می رســد حس بویایی جداگانه ی خود 

را دارند.
ایــن نتیجه ی یک مطالعــه جدید از جانب 
پژوهشــگران در ایالات متحده اســت که 
می تواند اطلاعات بیشــتری در مورد مغز و 

نحوه پردازش حواس به ما بیاموزد.
این یافته هــا بر پایه مطالعــات قبلی روی 
حیوانات و انســان ها اســتوار است و نشان 
می دهد کــه مغز ما ممکن اســت قادر به 
پردازش ورودی هر ســوراخ بینی به صورت 
جداگانــه و همچنین ترکیــب آنها در یک 

مجموعه ی کامل باشد.
پژوهشــگران در مقاله منتشــر شــده خود 
آورده انــد: با وجــود کار گســترده بر روی 
واکنش ها به رایحه و بو در سیســتم بویایی 
انسان، اطلاعات نسبتا کمی در مورد نحوه 

ادغام و تمایز اطلاعات دو ســوراخ بینی در 
سیستم بویایی انسان در دست است.

برای بررســی دقیق تر بوییدن توســط هر 
دو ســوراخ بینی، پژوهشــگران دانشــگاه 
پنسیلوانیا، موسســه عصبی بارو و دانشگاه 
ایالتی اهُایــو از ۱۰ بیمار مبتلا به صرع که 
قبلًا الکترودهایی در مغزشــان کاشته شده 

بود، کمک گرفتند.
در هر آزمایش، یکی از ســه رایحه مختلف 
و همچنین یک نمونه بدون بو متشــکل از 
هوای خالص به داخل یک یا هر دو سوراخ 
بینی وارد شــد. پس از چند ثانیه، از شرکت 
کننده خواســته شــد تا بو را شناسایی کند، 
ســپس بیان کند که از کدام ســوراخ بینی 
برای تشــخیص آن اســتفاده کرده است، 
سوراخ چپ، سوراخ راست یا هر دو. در عین 
حال، پژوهشگران داده های مربوط به پاسخ 
مغز را از طریق الکترودها جمع آوری کردند.

این تیم به مشاهدات جالبی رسید. به عنوان 
مثال، هنگامی که بوی یکســانی به هر دو 
سوراخ بینی ارائه شد، فعالیت مغز مشابه بود، 
اما یکســان نبود که نشان دهنده استقلال 

عملکرد هر سوراخ بینی است.

علاوه بر این، بوییدن از طریق دو ســوراخ 
بینی با هم دو جرقه متمایز از فعالیت در مغز 
ایجاد می کنــد. اگرچه تأخیر زمانی بین آنها 
بسیار کوتاه بود، اما اتفاق افتاد. پژوهشگران 
می گویند ایــن باز هم نشــان می دهد که 
سوراخ های بینی همیشــه با هم هماهنگ 

نیستند.
وقتی نوبت به شناســایی بوها و شناســایی 
سریع تر آنها می رســد، فعالیت همزمان هر 
دو ســوراخ بینی، بهتر از فعالیت یک سوراخ 
بینی به تنهایی بود که این نشان می دهد که 
داشــتن دو سوراخ بینی به جای یک سوراخ 
بینی قطعاً مانند دوقلو بودن چشم و گوش، 

فوایدی دارد.
 )PC(تجزیه و تحلیل بر روی قشر پیریفورم
ناحیــه مغز متمرکز شــد، جایــی که حس 

بویایی کنترل و تفســیر می شود. همانطور 
کــه از قبــل می دانیم، حــواس مختلف ما 
نیز ارتبــاط نزدیکی با یکدیگــر دارند، به 
این معنی که ایــن یافته های جدید ممکن 
 اســت پیامدهایــی فراتر از بویایی داشــته

باشند.
تحقیقات قبلی نشان داده است که موش ها 
می توانند بوها را اصطلاحا به صورت استریو 
حس کنند، به این معنی که با استفاده از هر 
دو سوراخ بینی خود تشخیص دهند که یک 

بو از کجا می آید.
پژوهشــگران ایــن مطالعه جدیــد اکنون 
می خواهند بررســی کنند که آیا این اتفاق 
برای انســان ها هم می افتد یا خیر و اینکه 
چگونه تفاوت ها در زمان بندی و رمزگذاری 
بو در سوراخ های بینی در مغز ایجاد می شود.
پژوهشگران در مقاله منتشر خود نوشته اند: 
اطلاعات بویایی ناشــی از هر دو ســوراخ 
بینی به طور موقت در قشر پیریفورم انسان 
متمایز می شــود. یافته های مــا پیامدهای 
مهمی بــرای رمزگــذاری بو در سیســتم 
بویایی دارد و شــواهدی را ارائه می کند که 
بازنمایی های  انسان)مغز(  شخصی  رایانه ی 
متمایزی از اطلاعات بو ناشی از هر سوراخ 
 بینــی را از طریــق تفکیــک زمانی حفظ

می کند.

سوراخ های بینی ما مستقل هستند!

پژوهشــگران می گویند علائــم راهنمایی و 
رانندگی مبتنی بر هــوش مصنوعی می توانند 
انتشــار گازهای گلخانه ای از وسایل نقلیه را 

کاهش دهند. 
به گزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، تولید 
آلودگــی از وســایل نقلیه عامــل مهمی در 
آلودگی هوا در سراســر جهان اســت و آن را 
به یک مشــکل محلی و جهانی تبدیل کرده 
است. آنها مسئول انتشــار آلاینده هایی مانند 
مونوکســید کربن، اکسیدهای نیتروژن، ذرات 

معلق و هیدروکربن ها در جو زمین هستند.
آژانس حفاظت از محیط زیست ایالات متحده 
تخمین می زند که انتشــار گازهای گلخانه ای 
ناشــی از بخش حمل و نقل حدود ۲۹ درصد 
از کل انتشــار گازهای گلخانه ای این کشور را 
تشکیل می دهد که از ســال ۱۹۹۰ تا ۲۰۲۱ 
بیش از هر بخش دیگری افزایش داشته است.

کاهش انتشار آلاینده ها
اکنــون برای کاهش این شــکل خطرناک از 
آلودگی هوا، یک پژوهشگر از فناوری یادگیری 
ماشینی برای ایجاد سیستم های مدیریت چراغ 

راهنمایــی که از نظر اجتماعی و محیطی آگاه 
هستند، استفاده کرده اســت که آنها را برای 
از وسایل  انتشــار گازهای گلخانه ای  کاهش 

نقلیه ایده آل می سازد.
یو یانگ، اســتادیار علوم کامپیوتر و مهندسی 
در کالج مهندســی و علوم کاربردی دانشگاه 
پی.سی راسین)P.C. Rossin( و همکارانش 
در حال کار بر روی یک اســتراتژی سه جانبه 
هســتند که جریان ترافیــک منظم تری را با 

توقف های کمتر یا کوتاه تر ممکن می سازد.
خودروهایی که در شــهرهای شــلوغ پشت 
چراغ های راهنمایی توقف می کنند، به میزان 
قابــل توجهــی در آلودگی هوا نقــش دارند. 
افرادی که آســم یا ســایر اختلالات پزشکی 
دارند که حساسیت آنها به ذرات معلق در هوا 
را افزایش می دهد، به شــکل ویژه تحت تأثیر 

این موضوع قرار می گیرند.
پژوهشــگران یک دســتگاه حســگر کیفیت 
هوای متحرک و ارزان قیمت برای مکان یابی 
مناطق با آلودگی بالا و درک نیازهای محیطی 
مکان های مختلــف ایجاد خواهنــد کرد. به 

عنوان مثال، محل بیمارســتان ممکن اســت 
جایگاه اســتقرار تعداد بیشتری از افراد آسیب 
پذیر باشد که نیاز به محافظت بیشتری دارند.

یانگ می گوید: ما از ایــن داده ها برای ایجاد 
یک مدل یادگیری انتشار نمودار مکانی-زمانی 
برای تعیین وضعیت ترافیک در شهر در بستر 
آزمایشــی خود در نیوآرک نیوجرسی استفاده 
خواهیم کرد. به عبارت دیگر، به بررســی این 
می پردازیم که ترافیک و آلودگی هوا در مقاطع 
زمانی مختلــف در مکان های مختلف چگونه 

است؟
پژوهشــگران با اســتفاده از تکنیک یادگیری 
تقویتــی، چگونگی تنظیم علائم ترافیکی را با 
در نظر گرفتن علائم ترافیکی در اطراف شهر 
و بررســی عملکرد آنها، کیفیت هوا را افزایش 

می دهند.
اولین در نوع خود

یانگ می گوید: ایــن اولین پروژه در نوع خود 
است که یک جزء اجتماعی را در یک سیستم 
کنتــرل ترافیک ادغام می کنــد. ما برای حل 
یک مشــکل در دنیای واقعــی از دیدگاه فنی 

و اجتماعی استفاده می کنیم.
پژوهشــگران همچنیــن تعاملات انســان و 
سیســتم را در نظر خواهند گرفت که شــامل 
نحوه انتخاب و اســتفاده افراد از خودروها در 
محیط های شهری می شــود. یانگ استدلال 
می کند که تحقیقــات قبلی در این زمینه این 
فرض را ایجاد می کند که افراد مســیر خود را 

به طور تصادفی انتخاب می کنند.
بــا این حــال، الگوریتم این تیــم می تواند با 
اســتفاده از این نوع داده ها بهبــود یابد تا در 
پیش بینــی نحوه تعامــل واقعــی کاربران با 

سیستم دقیق تر شود.
هدف اصلی یانگ، ایجاد یک سیســتم مبتنی 
بر شبکه وب اســت که سطوح کیفیت هوا را 
به ســاکنان شهرها نشــان می دهد تا بتوانند 
تصمیمات آگاهانه ای در مورد کاری که انجام 

می دهند، بگیرند.
این سیســتم با یک مــدل مدیریت ترافیک 
تکمیل می شــود که به مقامــات حمل و نقل 
شــهری اجازه می دهد سیگنال ها را در لحظه 
کنترل کنند و آنها را بــرای تغییر عملکرد به 
منظــور افزایــش کیفیت هــوا در آلوده ترین 

مناطق تنظیم کنند.

کاهش آلودگی هوا با چراغ های راهنمایی هوشمند
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گروه ورزش
پیام تبریک اســتاندار هرمزگان در پی کسب چهار عنوان 
قهرمانی و نایب قهرمانی شــامل دو نشان طلا و دو نشان 
نقره در رقابت های قایقرانی قهرمانی آســیا توســط هدیه 
کاظمی بانوی ورزشکار هرمزگانی عضو تیم ملی قایقرانی 

جمهوری اسلامی ایران.
مهندس مهدی دوستی در این پیام آورده است:

بسم الله الرحمن الرحیم
افتخار آفرینی و کســب چهــار عنــوان قهرمانی و نایب 
قهرمانی شامل دو نشان طلا و دو نشان نقره در رقابت های 
قایقرانی قهرمانی آسیا توسط ســرکار خانم هدیه کاظمی 
بانوی هرمزگانی عضو تیم ملی قایقرانی جمهوری اسلامی 
ایران را به این ورزشــکار محترم و خانواده بزرگوار ایشان، 
جامعه ورزش اســتان به خصوص فعالان در رشته ورزشی 
قایقرانی و عموم مردم شــریف استان هرمزگان تبریک و 

تهنیت عرض می نمایم.
همچنین از زحمات و تلاش های ارزنده این بانوی ورزشکار 
هرمزگانی، مربیان، دســت انــدرکاران و مجموعه هیأت 
قایقرانی و اداره کل ورزش و جوانان اســتان در راســتای 
کســب این موفقیت، تشکر و قدردانی می کنم و برای این 
ورزشکار محترم و دیگر ورزشکاران هرمزگانی در رده های 

مختلف، آرزوی موفقیت  و افتخار آفرینی بیشتر دارم.

مهدی دوستی / استاندار هرمزگان
 

گروه ورزش
مدیرعامل باشــگاه پالایش نفت بندرعبــاس از جذب دو 

بازیکنان در روزهای آینده خبر داد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل باشگاه فرهنگی 
ورزشــی پالایش نفت بندرعباس ، مهندس مسعود جداوی 
گفت: با نظر ســرمربی تیم چند بازیکن در لیست خروجی 
قرار گرفتند تا از این پــس بازیکنانی رو جذب کنیم که با 
عملکرد قابل قبول خود بتوانند در نیم فصل دوم برای تیم 

و هواداران نمایش فوق العاده ای داشته باشند.
وی افزود : چند بازیکن پیشــنهادی از سوی سرمربی تیم 
ارائه شده اســت که پس از بررسی شرایط فنی آن ها، در 

روزهای آینده جذب می شوند.
مدیرعامل باشــگاه پالایش نفــت بندرعباس در خصوص 
عملکرد تیم فوتسال در نیم فصل نخست لیگ برتر کشور 
گفت: تیم ما با داشتن ۹۰ درصد بازیکن بومی با سایر تیم 
های لیگ برتر متفاوت اســت و همین نفرات ســال ها در 
کنار یکدیگر بازی کردند و هر چقدر از لیگ سپری میشود 

شرایط بهتری از تیم خواهیم دید.
مسعود جداوی در ادامه حمایت های اعضای هیات مدیره 
و مدیرعامل شــرکت پالایش نفت بندرعباس از فوتسال را 
یک اتفاق بسیار خوب و بی سابقه دانست و گفت: مدیران 
شرکت الخصوص مدیرعامل و اعضای هیات مدیره برای 
شادی مردم هرمزگان از هیچ حمایتی تا کنون دریغ نکردند 
و از ایــن پس تیم را تقویت خواهیم کرد تا بتوانیم از اعتبار 

نفت بندرعباس در لیگ برتر دفاع کنیم.
جــداوی در ادامه با قدردانی از روابــط عمومی و امور بین 
الملل باشــگاه فرهنگی ورزشــی پالایش نفت بندرعباس 
گفت: هر اخبار و اطلاعاتی مبنی بر باشــگاه پالایش نفت 
بندرعباس که برای هواداران مهم  و قابل انتشــار باشد از 

خروجی این رسانه به سمع و نظر مردم خواهیم رساند.
تیم فوتســال پالایش نفت بندرعباس در پایان نیم فصل 
نخست لیگ برتر کشور با کسب ۲۱ امتیاز در جایگاه پنجم 

جدول رده بندی قرار گرفت.
گفتنی است ، این تیم در شروع نیم فصل دوم ۱۰ آذرماه در 

سالن فجر بندرعباس میزبان مس سونگون ورزقان است.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو   
جلســه هماهنگی و هم فکری مســابقات فوتسال لیگ 

برتر استان با حضور رییس هیات فوتبال برگزار شد.
با حضور قاسم رنجبریان رییس هیات فوتبال هرمزگان، 
محمــد پیروانی ریئس کمیته فوتســال  و سرپرســتان 
تیم های شــرکت کننده  در محل هیئت فوتبال استان 

هرمزگان برگزار گردید.
رنجبریان در ابتدای این جلســه اظهار داشــت: فوتسال 
اســتان حرکت و جهش خوبی هم در اســتان و هم در 
ســطح کشور داشته است و امیدواریم با برنامه ریزی که 
از سوی کمیته فوتسال انجام گرفته است شاهد موفقیت 

های بیشتر  فوتسال استان در سطح ملی باشیم.
وی با تاکید بر نظم و انضباط اظهار داشت: هیئت فوتبال 
اســتان نظم و انضباط را ســر لوحــه کار و فعالیت خود 
قرار داده و انتظار اســت تیم های شرکت کننده احترام 
به قانــون و مقررات را رعایت کنند تا خللی در برگزاری 
مسابقات پیش نیاید و مسابقات بدون حاشیه و با کیفیت 

بهتر برگزار شود.
رییس کمیته فوتســال اســتان گفت: در حال حاضر ۱۳ 
تیم در رده های مختلف در سطح کشور  داریم و باید بر 
خود ببالیم ، و این موفقیت را جز با همکاری باشگاه ها و 

زحمات مربیان دلسوز به دست نیامده است.
پیروانی بیان داشــت:  فصل جدید مســابقات لیگ برتر 
استان با حضور ۱۰ تیم برگزار می شود و به زودی مراسم 
قرعه کشی در یکی از سالن های شهر بندرعباس اعلام 

می شود.

گروه ورزش
ملوان بندربســتانو قهرمــان لیگ دســته اول  فوتبال 

پارسیان شد.
مســابقات لیگ دسته اول فوتبال شهرســتان پارسیان 
برگزار و در این راستا تیم ملوان بندربستانو مقام قهرمانی 

را به خود اختصاص داد.
این مسابقات با حضور ده تیم در دو  گروه از اول مهرماه 
شــروع شــد که پس از انجام ۲۳ بازی بــا معرفی تیم 

قهرمان به پایان رسید.
در این مســابقات تیم های ملوان بندربســتانو و جنوب 
مهر بمبری از گروه یک ، ساروج فومستان و پیروز اتحاد 

پارسیان از گروه دو به مرحله نیمه نهایی صعود کردند.
در مرحله نیمه نهایی تیم های ملوان بندربستانو و ساروج 
فومســتان با غلبه بر حریفان خود ضمن صعود به فینال 
لیگ دسته اول به لیگ  برتر فصل ۱۴۰۳ صعود نمودند.

در دیدار فینال ، بســتانو با پیروزی در ضربات پنالتی به 
قهرمانی لیگ دسته اول فوتبال پارسیان دست یافت.

گفتنی است ، از سوی کمیته فنی مسابقات طاها امیری 
از ســاروج فومســتان با ۱۰ گل زده آقای گل مسابقات 
شــد. فواد احمدی از ملوان بندربستانو به عنوان بهترین 
دروازبان و تیم جنوب مهر بمبری تیم  اخلاق معرفی شد.

گروه ورزش
تیــم فولاد هرمزگان در لیگ برتر فوتبال زیر ۱۸ســال 

کشور برابر پیشگامان شیراز به تساوی دست یافت.
به گزارش خبرورزشــی هرمــزگان ،در هفته چهارم این 
رقابت  ها نماینده اســتان بــا نتیجه ۳ بــر ۳ برابر تیم 

پیشگامان شیراز متوقف شد.
علیرضا دستگیر »۲« و محمد حسین حیدری پوری گل 

های فولاد هرمزگان را به ثمر رساندند.
گفتنی اســت ، شــاگردان محمدعلی موذن با کسب دو 

امتیاز هفته آینده از نماینده اصفهان میزبانی می کنند.

توپ و تور 
  خبر  

تساوی فولاد هرمزگان برابر 
پیشگامان شیراز

ساروج فومستان و ملوان بندر بستانو لیگ 
برتری شدند

گروه ورزش
از روزی که دو باشگاه شهرداری بندرعباس و فولاد هرمزگان 
شروع به جذب بازیکن و بستن قرار داد با مربیان به نام فوتبال 
کردند و همچنین شناور سازی قشم هم به جمع تیم های لیگ 
دســته دوم  اضافه شــد؛ یک بار دیگر امید در دل هواداران 
فوتبالی زنده شد که بعد از ۹ سال دوباره  فوتبال هرمزگان که 
روزگاری یک تیم به نام آلومینیوم المهدی در لیگ برتر ایران 
داشت، صاحب یک تیم در لیگ یک کشور خواهد شد و شور 
و نشاط دوباره به فوتبال اســتان هرمزگان باز خواهد گشت، 
اما نتایج این چند هفته دو تیم شــهرداری بندرعباس و فولاد 
هرمزگان کمی هواداران را نگران کرده اســت که شــاید این 

فصل هم هرمزگان تیمی در لیگ یک نداشته باشد.
آقایــان نیکبخت و کریمیان؛ ســرمربیان دو تیم شــهرداری 
بندرعباس و فولاد هرمزگان، اگر می خواهید واقعیت را بدانید 
باید بگوییم که هواداران هرمزگانی از حضور نمایندگان شــان 
در لیگ دســته دوم خسته شــده اند و این انتظار به حق را از 
شــما دارند که با این همه حمایت و سرمایه گذاری، دست کم 
یک تیم به لیگ یک صعود کند؛ انتظاری که از شناورســازی 
قشم به واسطه اولین حضورش در لیگ دسته دوم کمتر است؛ 
هــر چند که صعود به لیگ یک توســط ایــن تیم هم دور از 
دسترس نیست. متاسفانه تا پایان هفته پنجم  لیگ دسته دوم 
فوتبال باشــگاه های کشور در گروه اول شهرداری بندرعباس 

تنها ۶ امتیاز گرفته اســت و در جایگاه نهم قرار گرفته است. 
این تیم امتیازاتی را از دست داده است که برای هواداران قابل 
قبول نیســت. به طور مثال در هفته پنجم با وجود این که از 
تیم قعرنشین شهرداری بم دو بر یک پیش بود در پایان تن به 
تســاوی داد و تیم بمی که تنها یک امتیاز داشت موفق شد از 

نماینده  هرمزگان هم یک امتیاز بگیرد.
 در گــروه دوم  تیم فولاد هرمزگان بعد از اولین پیروزی داخل 
خانه در هفته اول ســه هفته پی در پی شکســت خورد و در 
هفته پنجم در خانه مقابل تیم شاهین تابان بوشهر به سختی 
یک گل زد و ســه امتیاز گرفت تا با ۶ امتیاز مثل شــهرداری 
بندرعباس در مــکان نهم قرار بگیرد در صورتی که شــناور 
سازی قشم که اولین حضور خود را تجربه می کند با ۹ امتیاز 
و تنهــا با دو امتیاز اختلاف نســبت به تیم صدرنشــین گروه  
در مکان هفتم جدول رده بندی قرار گرفته  اســت. شهرداری 
بندرعباس در فصل گذشــته تا مرحله پلی آف لیگ یک هم 
صعود کرد اما در دو بازی رفت و برگشت موفق عمل نکرد تا 

دستش از صعود به لیگ یک کوتاه بماند. 
شــهردار و شــورای شــهر بندرعباس با تمام وجود در کنار 
شهرداری بندرعباس هستند و از سوی دیگر مسوولان فولاد 
هم هیچ چیز برای تیم شــان کم نگذاشته اند پس کمی همت 
و تعصــب می خواهد که حداقل از بین ایــن دو نماینده یکی 
به لیگ یک راه پیدا کند. شــاید در فصل گذشــته مربیان دو 

تیــم این بهانه را داشــتند که ما خودمان تیم را نبســته ایم و 
نباید از ما خیلی انتظار داشــته باشید، اما این فصل سرمربیان  
شهرداری بندرعباس و فولاد خودشان از همان ابتدا بازیکنان 
مــد نظر وهمکارانی را که نیاز داشــتند به خدمت گرفته اند و 
حتی برخلاف ســال های گذشــته اردوهای بیرون از استان 
خوبی برای آمادگی بیشــتر تیم بر پا کردند و حالا نوبت شما 
مربیان دو تیم اســت که از دانــش خود بهره ببرید و بعد از ۹ 
سال دل هواداران این استان را شاد کنید و به لیگ یک صعود 
کنید.  رفتن به لیگ یک خواســته هواداران هرمزگانی است، 
پس آقایان نیکبخت و کریمیان این خواسته را برای هواداران 
 فوتبالــی اســتان برآورده کنیــد و امیدها را برایمــان نا امید 

نکنید.

امید صعود به لیگ دسته یک را نا  امید نکنید
فوتسال هرمزگان جهش خوبی در سطح 

استان و کشور داشته است

پیام تبریک استاندار در پی کسب 
چهار عنوان قهرمانی و نایب قهرمانی 

به هدیه کاظمی

تیم در جایگاه مناسبی قرار گرفتتیم در جایگاه مناسبی قرار گرفت

جذب دو بازیکن در روز های آیندهجذب دو بازیکن در روز های آینده
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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ندای هرمزگان - شهناز خوش

ورزشــکاران هرمزگانی در مســابقات پدل بــرد مارینای 
کیش توانستند بیشــترین مدال های توزیع شده را به خود 

اختصاص دهند.
مســابقات پدل برد مارینای کیش بــا حضور بیش از ۱5۰ 
شــرکت کننده  در » ۱۰ ماده « برگزار و ورزشکاران موفق 

شدند بیشترین مدال های توزیع شده را از آن خود نمایند.
شــایان گفتن است ، در این مســابقات و در ماده پدلینگ 
جوانان امید علی ســلطانی مقام اول و  پدلینگ بزرگسالان 

محمد امین صادقی مقام دوم را از آن خود کردند. 
در مــاده ۲۰۰ متر جوانان و در بخــش آقایان، آریا نصری 
عنــوان اولی را بــه خود اختصاص داد ، طاهــا نیرومند در 

جای دوم قرار گرفت و امید علی ســلطانی به مقام سومی 
قناعت کرد.

در مــاده۲۰۰۰ متر آزاد و در بخــش  آقایان، طاها نیرومند 
مقام قهرمانی را از آن خود نمود ، آریا نصری به مقام دومی 

بسنده کرد و محمد علی امینی در جای سومی ایستاد.
در ماده ۲۰۰ متر جوانان و در بخش بانوان، ستایش گودزی 
اول شــد ، محبوبه صادقی در مکان دومــی قرار گرفت و 

عسل پور دهقان نیز مقام سومی را کسب نمود. 
و در ماده ۲۰۰۰متر آزاد بانوان، ستایش گودزی ، عسل پور 
دهقان و مارال میرزایی به ترتیب عناوین اول تا ســوم را به 

دست آوردند. 
در ماده ۲ کیلومتر بانوان نیز ستیا نجفی توانست بر سکوی 
دوم جــا خوش کند ، ضمن این که تقی مجیدی فر هم به 
عنوان تنها داور هرمزگانی قضاوت این دوره از مسابقات را 

به عهده داشت.

ورزشکاران هرمزگانی در مسابقات پدل برد کیش خوش درخشیدند

گروه ورزش
فرهنگســرای گلستان در راستای ارتقای ســلامت روانی جامعه خدمات 

مشاوره فردی در حوزه های مختلف را ارائه داد.
مســلم عاشوری، معاون فرهنگی اجتماعی ســازمان  فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شــهرداری بندرعباس  اظهار داشــت: فرهنگسرای گلستان، در 
راستای عمل به رسالت فرهنگی و اجتماعی خود و ارتقای سلامت روانی 
جامعه، اقدام به ارائه خدمات مشــاوره فردی با حضور ســرکارخانم دکتر 

امینی در حوزه های مختلف اجتماعی نموده است.
 وی بیان کرد: در این جلســه که به صورت فردی برگزار شــد در زمینه 
مســائل : قبل از ازدواج ، بعد از ازدواج ، خانواده درمانی ، طلاق ، اعتیاد ، 
پیشگیری اختلالات زناشویی ، آموزش های فرزندپروری ، مدیریت خشم 
و...بــه صورت فردی در قالب آموزش های شــهروندی به اهالی محله و 

محلات همجوار مشاوره داده شد.
مسلم عاشوری گفت: علاقمندان برای استفاده از این خدمات مشاوره ای 
می توانند به فرهنگسرای گلستان واقع در شهرک امام رضا )ع( کوی امیر، 

گلستان ۲۲ مراجعه نمایند.

مشاوره خانواده به صورت فردی 
در فرهنگسرای گلستان

تغذیه مناسب در ورزش 
یوگا 

موا غذایی سرشار از فولیک اسیدمصرف کنید 

موا غذایی سرشار از فولیک اسید 

موا غذایی سرشار از اکسیدان  

مصرف روغن های سالم 

مصرف کلیسیم  
مصرف غلات کامل 

مصرف ویتامین سی  

مصرف پروتئین 

مصرف سبزیجات 

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

گروه ورزش
بواتنگ هافبک سابق میلان  کوین پرنس 
و بارســلونا در گفتگو با TV Play درباره 
حرفه خــود و برخی از بهترین هم تیمی ها 
و مربیانی که تاکنون با آنها کار کرده است 

صحبت کرد.
به گزارش ایســنا و به نقل از فوتبال ایتالیا، 
کوین پرنس بواتنگ چهره شاخص فوتبال 
غنا که سابقه بازی در سری آ را نیز دارد، به 
مقایسه بالوتلی با لیائو پرداخت و از دزربی 

تمجید خاصی کرد.
کوین پرنس بواتنگ، هافبک سابق میلان 
درباره مقایســه ماریو بالوتلی و رافائل لیائو 
گفت: مــن بالوتلی را دوســت دارم، فکر 
می کنم او می توانســت سه بار برنده توپ 
طلا شود. با این حال، او به کسی مثل من 
نیاز داشت که هر روز او را در جهت درست 
راهنمایی کند. لیائو خیلی خوب اســت اما 
ماریو در ســطح دیگری بود، او فوق العاده 
بــود. بالوتلی توانایی های زیادی داشــت. 

زمانی کــه او در فرم خوبی بــود، یکی از 
پنج مهاجم برتر جهان بود. تنها کســی که 
به کیفیت زلاتان ابراهیموویچ نزدیک شــد 

بالوتلی بود. 
بواتنگ در فاصله سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۳ 
نیــز برای میلان ۷۴ بازی انجام داده و ۱۰ 
گل به ثمر رســانده بود. او پس از حضوری 
دو ساله در شالکه مدتی نیز در ساسولو بود. 
ایــن بازیکن غنایی اکنــون فاش کرد که 
افســوس می خورد کــه دوران کوتاهی در 

ساسولو زیر نظر دزربی داشته است.
دی زربی می دانست نیاز به بغل دارم

بواتنــگ دربــاره این موضوع افــزود: اگر 
۱۰-۱۲ ســال پیش دزربــی را به عنوان 
مربی بالای ســرم داشــتم، فوتبالم فرق 
می کرد. فکــر می کنــم او بهترین مربی 
۲۰-۳۰ ســال آینده خواهد بود. او توانسته 
تک تک بازیکنانــی را که با آنها کار کرده 
اســت، از دروازه بان گرفته تا مهاجم، بهبود 
بخشد. من در ۳۲ ســالگی با او کار کردم 
و احســاس کردم قوی تر از همیشه بودم. 
دی زربی باعث می شــود احســاس کنید 

واقعــاً درگیر هســتید، او می دانســت که 
چگونه وقتی به او نیــاز دارم مرا بغل کند 
و در مواقعــی کــه به انگیزه نیــاز دارم به 
من انگیزه بدهد. او واقعــاً به جنبه ارتباط 
 انسانی مدیریت توجه می کند و این اساسی

است.
بسیاری گواردیولا، سرمربی منچسترسیتی 
را بهتریــن مربــی جهــان می داننــد، اما 
بواتنگ نظر دیگــری دارد. آیا دزربی بهتر 

از گواردیولا است؟ من موافقم. 
بواتنگ در میلان زیــر نظر مکس آلگری 
قهرمانی در سری آ را به دست آورد. آلگری 
اکنون یکــی از مهره های اصلی یوونتوس 
اســت و تیمش پس از اینتر صدرنشین در 

رده دوم قرار دارد.
او در پایــان دربــاره عملکــرد آلگری در 
یوونتوس گفــت: یوونتوس بازیکنان خوب 
قبلــش اش را ندارد، اما به نظر من او خوب 
کار می کند و برای قهرمانی در لیگ تیمش 
را به چالش خواهد کشید. حتی اگر فوتبال 
آنقدرها هم جالب نباشد، باز هم او با تیمش 

نتیجه می گیرد.

دزربی بهتر از گواردیولا است!


